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Bringázott a város

Hatodik alkalommal szervezte meg az önkormányzat és a BringaSziget a BringaVárost. A résztvevõk nyolcvan
kilométer hosszú kerékpárút-hálózaton keresztül ismerhették meg Nyíregyháza településrészeit szeptember 30-án,
akár 11 regisztrációs és 7 szponzori pontot érintve. A rendezvényt számos kiegészítõ program színesítette, közel
kétezer kerékpárost mozgatott meg az esemény. Helyszíntõl függõen gyermekfoglalkoztató, sportos vetélkedõ,
KRESZ-totó, egészségügyi mérés és tanácsadás, lapcsánka vagy 40 méteres akadálypálya várta a résztvevõket. A
fenntarthatósági szempontok figyelembevételével minden regisztrált induló kapott egy Nyíregyháza repoharat a
többször is Kerékpárosbarát Településnek választott város szívében.

Folytatódik a polgármesteri fásítási program
Nyíregyházán az elmúlt évtizedben nagyszabású zöld-

felület-fejlesztés valósult meg, parkok, közterületek újul-
tak meg. Kiemelt figyelmet kapott a polgármesteri fásítási
program, melynek köszönhetõen több ezer fával gazda-
godott a város. A Malomkertben, a Szántó Kovács János
utcai játszótéren például öt kislevelû hársat ültettek el.

– Nagyon örülünk ennek a lehetõségnek, hisz a fák az
egészségmegõrzésben kulcsszerepet játszanak. A fa a port
és a zajt szûri ki, a levegõt is tisztítja, illetve csodás,
szép zöldfelület. Ha körbenézünk, szép területet látunk
a maga futókörével, kondiparkjával és játszóterével, iga-
zi színfoltja ennek a városrésznek, melynek környezetét
most még szebbé tehetjük – mondta el dr. Rákóczi Ildi-
kó, a városrész önkormányzati képviselõje.

A zöldebb, egészségesebb környezetért
Ezzel együtt idén õsszel 25 helyszínen, újabb 130 fa-

csemetével lesznek gazdagabbak városunk zöldfelületei.

A polgármesteri fásítási program hivatalosan 2018 októ-
berében indult, de nem elõzmény nélkül. – Már van mire
visszatekinteni az elmúlt 10 évben. Kezdtük a hiányzó

fák pótlásával, aztán gondoltunk arra, hogy fasorok le-
gyenek. Ezt követõen kinéztünk közterületeket, példá-
ul a két ikonikus parkunkat, a Benczúr-Bessenyei teret,
amibõl a Kulturális Negyed lett. De mondhatnám a
Bujtosi Városligetet, vagy a Pazonyi teret, Sóstót és kör-
nyékét, legújabban a barnamezõs beruházásunkat a
Tiszavasvári úton, ahol csodálatos pihenõpark lesz 332
fával, több mint 13 000 cserjével, 72 000 négyzetméte-
ren füvesítve. Mindezt egy komplex programba foglal-
tuk. A Szántó Kovács János utcára padok is érkeztek,
megújultak a játszóterek – emelte ki dr. Kovács Ferenc.
Nyíregyháza polgármestere azt is elmondta, a környe-
zetvédelmet és a környezetfejlesztést közös ügynek te-
kinti, hiszen ezeket a következõ generációkért végzik.
Úgy fogalmazott, Nyíregyháza a fejlesztések, a jövõ
városa, az önkormányzat pedig azon dolgozik, hogy még
zöldebb, egészségesebb és szebb környezetben élhes-
senek a nyíregyháziak.

Nemzetközi elismerés

Nemzetközi elismerést kapott Szabó Márta, a
Móricz Zsigmond Színház színmûvésze – közölte a
teátrum.

„Örömmel adjuk hírül, hogy Szabó Mártát, a Mó-
ricz Zsigmond Színház színmûvészét a római Prisma
Independent Film Awards 2023. augusztusi fordulójá-
nak zsûrije a legjobb színésznõ díjával jutalmazta az

Újra kinyit
a kertvárosi posta!

Ezt jelentette be hivatalos közösségi oldalán dr.
Kovács Ferenc. Nyíregyháza polgármestere kifejtet-
te, jó hírt hozott a posta: a Kertváros postahelyi szol-
gáltatása a régi helyen, a Prága utca 5/A szám alatt
október 13-tól a következõ nyitvatartással kezdi meg
mûködését: hétfõtõl péntekig 9.00 és 17.00 óra kö-
zött. A városvezetõ hozzátette, mint ismert, az ener-
giaválság kezdetén több, városunkban mûködõ fió-
kot is bezárt a Magyar Posta. – Folyamatosan keres-
tük a lehetséges megoldásokat egy vagy több fiók
részleges vagy teljes újra nyitására, melyrõl több íz-
ben beszéltünk az aktuális közgyûléseken. A Kertvá-
rosban erõfeszítéseink eredményre vezettek, vállal-
kozói formában mûködik a jövõben a posta – fogal-
mazott dr. Kovács Ferenc. Reméljük, hogy a posta-
partneri szolgáltatóhelyet a lakosság megelégedés-
sel fogadja! – zárta posztját a polgármester.

Online rövidfilmben nyújtott alakításáért, melynek ren-
dezõje Németi Éda. A társulat valamennyi tagja nevé-
ben is szívbõl gratulálunk a nemzetközi elismeréshez
a mûvésznõnek, aki színházunkban többek között a
nemrég bemutatott Dürrenmatt-klasszikus, Az öreg
hölgy látogatása fõszerepében is remekel.”
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A városi zöldfelületi rendszer tervezési és fejlesztési
folyamataiban a fák, fasorok telepítése, a meglévõ fák
védelme, a zöldfelületek bõvítése és a zöldfelületek ará-
nyának javítása kiemelt feladat, a városvezetés egyik fõ
célja. Nyíregyházán fokozott figyelmet kap az, hogy fa-
kivágás csak indokolt esetben történjen. Az építési tevé-
kenységekkel érintett zöldfelületek védelme kiemel-
ten fontos, ennek érdekében az építési folya-
matokban résztvevõknek is tisztában kell
lenniük az erre vonatkozó jogszabályok-
kal. Cikkünk célja, hogy a fák védelme
ne másodlagos szempont legyen egy épít-
kezés során, hanem közös erõvel véd-
jük meg a zöldvagyonunkat, hiszen Nyír-
egyházán is volt már arra példa, hogy
nem vették figyelembe ezeket a szempon-
tokat. Szerkesztõségünknek Halmi-Hódos
Katinka városi fõkertész foglalta össze a leg-
fontosabb tudnivalókat.

Fa, mint érték

Környezetünk, ezen belül a fák védelme közös érdek,
hiszen a fák nemcsak környezeti és gazdasági, de eszté-
tikai értéket is képviselnek. A városi fák és zöldfelületek
ökológiai szolgáltatása gazdasági értelemben is mérhetõ
érték, mely abból fakad, hogy a zöldfelületek enyhítik
az épített környezet által kibocsátott hõt, javítják a leve-
gõminõséget, zajcsökkentõ hatással bírnak, valamint az
egyre fogyatkozó városi élõvilágnak is életteret nyújta-
nak. Fontos szerepet játszanak a lakosság mentális és fi-
zikai egészségének javításában, csökkentik a stresszt,
magas esztétikai értékkel bírnak.

Közterületi fakivágás: csak, ha
veszélyeztet

Az igény annál nagyobb, minél inkább urbanizált
egy terület. A közterületen és magánterületen talál-
ható fák ültetését, gondozását és kivágását Magyar-
országon A fás szárú növények védelmérõl szóló 346/
2008. (XII. 30.) kormányrendelet  szabályozza. A ren-
delet értelmében közterületen a fakivágás engedély-
köteles, és abban az esetben lehetséges, ha az élet-,
egészség- vagy vagyonvédelmet veszélyeztet. A köz-
területen lévõ fás szárú növény kivágását a fás szárú
növény helye szerint illetékes jegyzõ engedélyezi.
Amennyiben a pótlás feltételei adottak, a fakivágás
pótlási kötelezettséggel jár. Az ingatlanfejlesztések-
kel összefüggõ közterületi fakivágás és favédelem
problémája az építési tevékenységek megszaporodá-
sával párhuzamosan válik kulcsfontosságú kérdéssé,
mivel sokan nincsenek tisztában az ilyen és hasonló
jellegû tevékenységek jogszabályi hátterével.

A favédelem jogszabályi háttere

A Nyíregyháza város közhasználatú zöldfelületeinek
használatáról, védelmérõl és fenntartásáról szóló 37/2003.
(VIII. 28.) számú önkormányzati rendelete (továbbiakban:
rendelet) már a tervezési folyamatra vonatkozóan is elõ-
írja a favédelmet. A rendelet értelmében az építésrõl,
átalakításról, bõvítésrõl vagy felújításról szóló hatósági
engedélyezés eljárás során a jogszabályban elõírt doku-
mentumokon túl az engedélyezõ hatóság részére csatol-
ni kell az engedélyezett létesítménnyel határos közterü-
let méretarányos rajzát, amelyen fel kell tüntetni a köz-
területen található meglévõ növényzetet, járdát, úttes-
tet, meglévõ légvezetékeket és közmûveket. A meglévõ
állapot rögzítése után a tervezõknek alkalmazkodni kell
a telek ilyen jellegû adottságaihoz.

A fák védelme ne másodlagos legyen
az építkezések során!

Megfelelõ tervezéssel elkerülhetõ

Elõfordulhat, hogy egy ingatlan megközelítése csak
közterületi fakivágással biztosítható, azonban vannak
olyan esetek, ahol a megfelelõ tervezéssel elkerülhetõ
lenne az ilyen jellegû zöldfelület-megszüntetés. A fák

kivágása abban az esetben, ha az nem élet-, egészség-,
illetve vagyonvédelem céljából történik, zöldfe-

lület-kivonásnak minõsül. Az ilyen fakivágá-
sok esetében a helyszínen történõ pótlásra tö-
rekszünk, azonban ez az ingatlan adottsá-
gaitól függõen nem mindig lehetséges. Egy
koros fa pótlása nem egy facsemete elülte-
tését jelenti. A rendelet értelmében a pót-
lást szolgáló fák lombtömegének az ültetést

(pótlást) követõ 3. évben a kivágott fa lomb-
tömegének 80%-ával kellene egyenértékûnek

lenni. További szempont, hogy a szûk utcák, föld
alatt elhelyezkedõ közmûvek, valamint a légvezetékek
egyaránt befolyásolják a telepítési lehetõségeket.

Közmûvek és légvezetékek
akadályoznak

Fentiek miatt a fapótlások nem mindig lehetségesek
azokon a konkrét területeken, ahol a fakivonás történik.
De nézzük részletesen. A városi zöldfelületek létesítésé-

rint is lehet, mely egy esetleges védettség esetében meg-
sokszorozódik. A Zöldfelületi Alapba befizetett zöldfelü-
leti érték összegét minden esetben zöldfelületek létesíté-
sére, felújítására, átépítésére, illetve a kivágott fák pót-
lására fordítjuk. A pótlást lehetõség szerint a kivágott fa
vonzáskörzetében igyekszünk elvégezni, de a szûk ut-
cák, a közmûhelyzet miatt ez nem minden esetben le-
hetséges.

Fák védelme a tervezési folyamatban

A zöldfelületi érték megfizetésére fordított összeg je-
lentõsen megnöveli az építtetõk költségeit is, mely né-
hány esetben megfelelõ tervezéssel elkerülhetõ lenne. A
településképi szempontból meghatározó területeken te-
lepülésképi véleményezési eljárást kell lefolytatni min-
den olyan esetben, ahol engedélyhez kötött építési tevé-
kenységet kívánnak folytatni. A településképi vélemé-
nyezés minden közterület felõl elhelyezett, vagy közte-
rület felõl látszó, engedélyhez kötött épület és építmény
esetén a Tervtanács véleményére alapozódik. Minden e
körben lefolytatandó egyéb településképi véleményezés
a városi fõépítész véleménye alapján történik. Helyi vé-
dett területen és a településképi szempontból meghatá-
rozó területeken történõ építési munkálatokat megelõzõ-
en, illetve a lakóépület építésének egyszerû bejelentésé-
rõl szóló kormányrendelet hatálya alá tartozó épületek
(egyszerû) bejelentését megelõzõen a szakmai konzultá-
ció kötelezõ. Annak érdekében, hogy a speciális esetes
fakivágásokat elkerüljük, a Nyíregyháza településképi
védelmérõl szóló rendeletben meghatározott szakmai
konzultációra érkezett tervdokumentációkat a városi fõ-
kertész is áttekinti.

Fák védelme a kivitelezési
folyamatban

A városi fák életére veszélyt jelentenek a közmû-
elhelyezések, forgalmi átalakítások, szûk utcán tör-
ténõ építkezések. Az ilyen és hasonló építési tevé-
kenységek a fák életfeltételeinek romlásához, az
egyedek degradációjához vezethetnek. Az enge-
déllyel rendelkezõ, fakivágással nem járó építési te-
vékenységek esetében is biztosítani kell a meglévõ
közterületi fák védelmét, hiszen a rendelet a fák bár-
milyen nemû károsítása esetében lehetõséget ad bír-
ság kiszabására a károkozás következtében. A Ma-
gyar Szabványügyi Testület 2019-ben tette közzé az
MSZ 12042: Fák védelme építési területeken elneve-
zésû szabványt, mely meghatározza a favédelmi ter-
vek tartalmát és az építési területen álló fák védel-
mét célzó eljárásokat. A szabvány célja az építési
területen álló fák sérüléseinek megakadályozása, hi-
szen a fának okozott károk egyáltalán nem, vagy
csak évek múlva állíthatók helyre.

nek, különösen a fásításnak az egyik legfõbb akadálya
Nyíregyházán a közmûvek közterületi elhelyezkedése és
azok elõírt védõtávolságai. A föld felszíne alatt húzódó,
sokszor követhetetlen nyomvonalon elhelyezkedõ köz-
mûvek, illetve a légvezetékek megakadályozzák a fásí-
tást, hiszen a közmûhálózatok üzemeltetõi által megkö-
vetelt védõtávolságokat a személy- és vagyonvédelem
biztosítása érdekében meg kell tartani. Közmûfajtáktól
függõen a védõtávolságokat jellemzõen 1–3 m között ha-
tározzák meg az ágazatonkénti elõírások. A jogszabályi
háttér a közmûveket törvénnyel védi. A közmû mûtár-
gyak és a fasorok, zöldfelületek közötti konfliktusok a
sûrûn beépült városrészekben ebbõl kifolyólag szinte ál-
landóak. Ebbõl is látható, hogy a meglévõ fák megõrzése
sokkal könnyebb feladat, mint azoknak a pótlása.

Zöldfelületi Alap a pótlásokért

Amennyiben a pótlás nem lehetséges, úgy a rendelet
szerint közhasználatú zöldfelület megszüntetése vagy
beépítése esetén annak zöldfelületi számított értékét az
önkormányzat Zöldfelületi Alapjába be kell fizetni. A
zöldfelületi érték nagyságáról – a városi fõkertész vagy
megbízott szakértõ számítása alapján – a polgármester
határozattal dönt. A közhasználatú zöldfelületeken elhe-
lyezkedõ fák értékének meghatározása a Radó Dezsõ-
féle értékszámítással történik. A faértéket az oxigént ter-
melõ asszimiláló levélfelület tömege adja. Egy fa értéke
korától, egészségügyi állapotától függõen több millió fo-
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Az alapállapot-felmérésrõl szóló részletes cikkel foly-
tatjuk azt a hónapokkal ezelõtt megkezdett tájékoztatás-
sorozatot, mely a Nyíregyházi Déli Ipari Park fejlesztését
mutatja be. Mint ismert: a város önkormányzata az Ipari
Park Kft.-vel karöltve már jóval az elsõ új beruházó (a
dél-koreai, szeparátorfilmet gyártó W-Scope) bejelentése
elõtt megelõzõ jelleggel vizsgálatokat végeztetett a gaz-
daságfejlesztésre kijelölt területen. A 2022 tavaszán kez-
dõdött alapállapot-felmérés elvégzésére az önkormány-
zat beszerzési eljárás keretében az Enviro-Expert Kft.-t
választotta ki, mely több mint 15 éves szakmai tapaszta-
lattal rendelkezik e területen. Az alábbiakban a vállalko-
zás képviseletében Barna Sándor környezetvédelmi szak-
értõ világítja meg a folyamat fontosságának hátterét, az
önkormányzat környezettudatos hozzáállását és osztja
meg a mérések eredményét.

Miért fontos a felmérés?
A talaj és talajvíz minõségének alapállapot-felmérése

beruházások elõtt több fontos okból is létfontosságú. A
felmérés eredményeként olyan dokumentálható adathal-
mazhoz, információcsomaghoz jutunk, amely segít meg-
határozni és rögzíteni, hogy a környezeti állapot milyen
volt az új tevékenységeket megelõzõen. Az alapállapot
rögzítése kulcsfontosságú, mivel segít a késõbbiekben ér-
tékelni a beruházás hatásait, a környezet esetleges ter-
helését és a tevékenységbõl eredõ kockázatokat. Egyben
lehetõvé teszi a jelenleg is fennálló potenciális környe-
zeti kockázatok azonosítását, a kockázatok csökkenté-
sére irányuló intézkedések elõkészítését és a megfelelõ
beavatkozásokat a környezeti fenntarthatóságért és az
emberi egészség védelméért.

Elõnyös a beruházónak és a lakosságnak
Az alapállapot felmérése elõnyös lehet egyrészrõl

a beruházóknak, hiszen így elkerülhetik azt az eset-
leges helyzetet, amikor olyan környezetvédelmi prob-
lémákat írnak a beruházók számlájára, amelyek már
a beruházás elõtt fennálltak. Ugyanakkor lehetõvé
teszi számukra, hogy dokumentálják, milyen intéz-
kedéseket terveznek a környezeti fenntarthatóságért,
a meglévõ környezeti állapot megõrzéséért és a he-
lyi közösségek érdekeinek védelméért. Másrészrõl
fontos a beruházási terület környezetében élõk szá-
mára is, mivel a tevékenység megkezdése után mun-
kába állítandó monitoring rendszerben az esetleges
környezetterhelések mértéke egyszerûen számszerû-
síthetõ, a beruházó kötelezhetõ a kedvezõtlen hatá-
sok mérséklésére, illetve azok megszüntetésére.

Fontos az önkormányzatnak is
Az önkormányzat számára pedig lehetõvé teszi, hogy

azonosítsa a lakosságra a beruházás területén jelenleg
fennálló káros hatásokat, kockázatokat, a közösségi ér-
dekek védelme és a társadalmi elfogadottság jegyében.
Az alapállapot felmérése és az eredmények nyilvános-
ságra hozatala lehetõvé teszi a helyi közösségek számá-
ra, hogy ellenõrizhetõvé váljanak a tervezett beruházók,
s adott esetben számszerûsíteni tudjuk, ha az új tevé-
kenységek a késõbbiekben környezetterhelést okoznának.

Kiindulási alap, mely nem romolhat
Az elõzetes állapotfelmérések alapján az önkormány-

zat képes szakmai szempontok mentén kialakítani olyan
követelményrendszert a beruházók felé, amelyek segít-
ségével megõrizhetik a környezeti értékeket a jövõ ge-
nerációk számára, és biztosítják a település hosszú távú
környezeti fenntarthatóságát. Rögzíthetõ egy olyan álla-
pot a beruházók felé, amelynek romlását tevékenységük-
kel nem okozhatják. Ez a beruházó szempontjából is elõ-
nyös helyzet, mivel a területre vonatkozó specifikus kör-
nyezetvédelmi szabályok betartása hozzájárul a beruhá-
zás hosszú távú fenntarthatóságához.

Az önkormányzat környezettudatosan kezdett
hozzá a fejlesztéshez

Elõre gondolkodott az önkormányzat
Az önkormányzat az állapotfelméréssel elõtérbe he-

lyezte a környezet és lakosság egészségének, védelmé-
nek szerepét. Másodsorban megteremtette annak a lehe-
tõségét, hogy egy helyi, a lokális környezetre vonatkozó
monitoring rendszert dolgozzon ki a betelepülõ vállalko-
zások számára. A jogszabályi elõírásoknak és a helyi la-
kossági érdekeknek megfelelõ monitoring rendszer javít-
ja az átláthatóságot és a hosszú távú fenntarthatóságot.

Mintavételek a hatósággal egyeztetve
A vizsgált területen az elmúlt évtizedekben csak me-

zõgazdasági tevékenységet folytattak, nincs tudomásunk
egyéb olyan tevékenységrõl, ami érdemben befolyásolta
volna a terület jelenlegi szennyezettségi állapotát. A rész-
letes állapotrögzítés érdekében a Déli Ipari Park terüle-
tén a szakmailag indokolható és a környezetvédelmi ha-
tósággal is egyeztetett fúráspontokon történtek mintavé-
telek. A feltáró fúrások 3 körben valósultak meg. 2022
tavaszán 420 hektáron 95 db feltáró fúrás készült, fura-
tonként 1 db feltalaj és 2 db altalaj akkreditált mintavé-
tele történt meg. A fúrások közül 48 ponton a talajvízig
történt a furatok mélyítése és talajvíz-mintavételre is sor
került. 2023 nyarán további ~17,4 hektáron 10 db feltáró
fúrás létesült. A felmérések során összesen 310 db talaj-
és 53 db talajvíz-minta került beszállításra akkreditált
laboratóriumba. A minták laboratóriumi vizsgálata során
a környezetvédelmi szakértõi gyakorlatban használt el-
veket alkalmaztuk. A vizsgált terület korábbi területhasz-
nálatát figyelembe véve kerültek meghatározásra a la-
boratóriumi vizsgálati paraméterek.

62, illetve 73 paraméter vizsgálata
A mezõgazdasági területeken a talajban és a talajvíz-

ben számos potenciális szennyezõ anyag lehet jelen. A
toxikus elemek jelentõs forrásai a mûtrágyák (elsõsorban
foszfátok), a talajjavító anyagok (mész), peszticidek, szer-
ves trágyák, a hígtrágyák és a szennyvíziszapok, vala-
mint a szennyezett öntözõvíz használata lehetnek. Ezen
elvek mentén haladva talajból 62 paraméter, az általá-
nos talajfizikai paramétereken túl, a tápanyagtartalom, a
toxikus elemek (pl. fémek, félfémek, nehézfémek), szén-
hidrogén és peszticidek vizsgálatára került sor, a talajvíz
tekintetében 73 paraméter került a vizsgálati körbe.

Nem jelentenek veszélyt
Általánosságban elmondhatjuk, hogy a tápanyagok kö-

zül a nitrogénformák jelentõs koncentrációban találhatók
a vizsgált terület felsõ 50 cm-es rétegben, de azok a méré-
si adatok alapján a mélyebb talajrétegek irányába nem
mozdultak el. A foszfor- és káliumtartalom a talajok egyes
rétegeiben megfelelnek a mezõgazdasági mûvelésbõl ere-
dõen elvárható szintnek. Ezek a tápanyagok nem jelente-

Kulcsfontosságú alapállapot-felmérések a Déli Ipari Parknál a tisztánlátás és monitoring jegyében

nek veszélyt sem a jelenleg a területen folytatott, sem a
tervezett tevékenységek tükrében. A feltalajban pontsze-
rûen, összesen 3 fúrási pontban, arzén- és nikkelszennye-
zést tártunk fel, melyek mértéke nem jelentõs, feltételez-
hetõen a korábbi mezõgazdasági mûvelés eredményei.

Helytelen trágyázási szokások?
A talajvíz tekintetében elvégzett vizsgálatokból lát-

ható, hogy a vizsgált területen vett minták alapján a ta-
lajvízminták nitrogénformák (nitrát, nitrit, ammónium),
szulfát, foszfát, klorid, valamint nátrium tekintetében kis-
mértékben szennyezettnek tekinthetõk, melyek a jogsza-
bályban rögzített „B” szennyezettségi határérték tekin-
tetében túllépést mutatnak, melyek oka a korábbi hely-
telen trágyázási szokások lehettek. A vizsgált terület ta-
lajvize toxikus elemek tekintetében szennyezõdésmen-
tes. A toxikus elemek (pl. nehézfémek), valamint növény-
védõ szerek tekintetében határérték-túllépés nem volt
megfigyelhetõ.

Szennyezett foltok
A Déli Ipari Park egy jól lehatárolható, néhány 1000

négyzetmétert érintõ részén a talajvíz alifás szénhidro-
gén (TPH) tartalma több fúrásponton is meghaladta a
megengedett határértéket, mely szennyezettség feltárá-
sa érdekében további kiegészítõ fúrásokra került sor. Az
összes alifás szénhidrogén tekintetében a korábbi szom-
szédos talajvízmintákkal ellentétben határérték-túllépés
nem volt megfigyelhetõ. A szennyezettség kis kiterjedé-
se miatt a környezeti kockázat csekély, de mindenkép-
pen rögzíteni szükséges, hogy a 420 hektáros területen
belül egy ilyen szennyezett folt helyezkedik el.

Környezetvédõ szemlélet
az önkormányzatnál

Összességében a környezet-alapállapotának felmé-
rése kardinális és preventív feladat, amely lehetõvé
teszi a késõbbi környezeti változások megfigyelését
és azokra való reagálást. Lehetõvé teszi a beruházók
és az önkormányzat számára, hogy felelõs és fenn-
tartható módon hozzák meg a döntéseiket, minimali-
zálják a környezeti és gazdasági kockázatokat. A
nyíregyházi önkormányzat részérõl ez egy proaktív
környezetvédelmi szemlélet is, mivel a beruházás
elõtti állapotfelméréssel az önkormányzat nemcsak
a jelenlegi helyzetet veszi figyelembe, hanem elõre
tekint és megpróbálja elõre látni a jövõbeli kihíváso-
kat és potenciális problémákat. Ez pedig lehetõséget
ad az önkormányzat számára, hogy a vizsgált kör-
nyezeti elemek védelme érdekében monitoring rend-
szert hozzon létre, amely ellenõrzi az adott térségre
adoptált környezeti elõírások betartását, s hosszú tá-
von a közösség és a környezet érdekeit szolgálja.
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Képviselõi sorozat: 9. választókerület: dr. Rákóczi Ildikó
Konzervatív, református keresztény értékrendjét csa-

ládjából hozta dr. Rákóczi Ildikó (FIDESZ-KDNP), aki
egyéni képviselõként már második ciklusban tudja ka-
matoztatni az egészségügyi pályán szerzett jártasságát,
valamint hozzáállását. A Debreceni Egyetem Egészség-
tudományi Kar fõiskolai docense, tanszékvezetõje ugyanis
szeret az emberek felé fordulni, és segíteni, ahol tud.

A vármegye egy kisebb településérõl,
Lövõpetribõl származik, ahonnan életre szóló
útravalót hozott: konzervatív, keresztény
értékrenddel bíró családba született, s ez
a szülõktõl kapott szemléletmód az egész
életét meghatározza. Azt mondja, még ha
hangzatosnak is tûnik, de szereti az embe-
reket, hisz a jóságukban, és fontosnak tart-
ja mások szolgálatát, magunk és a közösség
javára, boldogulására.

Meghallgatja az embereket

Így már nem tûnik véletlennek, hogy 14 évesen az
egészségügyi pályát választotta, akkor még a Kölcsey
gimnáziumban létezett egészségügyi szakközépiskolai
osztály. Abban, hogy védõnõ lett, szerepet játszott az is,
hogy nem volt teher számára meghallgatni az embere-
ket, megérintették a sorsok, s a családok, gyermekek tá-
mogatása lett az egyik hivatása. Mint mondja, ezek a
tulajdonságok a képviselõi munkájában is segítik.

Védõnõi munka, tudományos fokozat

Szegeden végzett az akkori egészségügyi fõiskolai ka-
ron, majd tíz évig dolgozott területi védõnõként, jól is-
meri ennek a hungarikummá emelt, Európában is egye-
dülálló komplex családgondozási szolgáltatásnak az elõ-
nyeit. 26 éve részese a Debreceni Egyetem munkájának,
2018-tól a szülészeti szakirány vezetõje, most, 2022-tõl
az Egészségtudományi Kar ápolási és szülésznõi tanszékét
vezeti Nyíregyházán, fõiskolai docens beosztásban. Mun-
kájáért rektori elismerõ oklevél, a Debreceni Egyetem

Kiváló Oktatója dicséretben is részesült, valamint meg-
kapta a szakma egyik legjelentõsebb elismerését, a Pro
Sanitate kitüntetést, az egészségügyi ellátás érdekében
végzett országos szintû, magas színvonalú tevékenysé-
géért. Tudományos – PhD – fokozata: a Semmelweis Egye-
tem egészségtudományi területén szerzett minõsítés. Szak-
májának közösségeiben is aktív, a Magyar Védõnõk Szak-
mai Szövetség Prevenciós Kutatás-fejlesztési Központjá-
nak a vezetõje, az Aranypajzs, a „család védelmének
tudománya” címû tudományos folyóirat társfõszerkesztõ-
je.

Bizottsági tagságok

A tágabb közösségért 2014 óta dolgozik, akkor válasz-
tották elõször egyéni képviselõvé, most a második ciklu-
sának végén jár. – A képviselõi munka mellett a közgyû-

lés tagjaként mindkét ciklusban két-két bizottságnak vol-
tam, illetve vagyok tagja. A szakmámhoz köthetõ, az
egészségüggyel foglalkozó bizottságnak – amelynek a
neve változott valamelyest: Szociális, Egészségügyi és
Sport Bizottság – már második ciklusban is az elnöke-
ként dolgozom. Korábban tagja voltam a Városfejlesztési
és Környezetvédelmi Bizottságnak, most pedig a Közne-

velési, Kulturális és Ifjúsági Bizottságnak a szo-
ciális mellett. Ami az elég sokszínû válasz-

tókerületemet illeti, az egyik része belvá-
roshoz közeli, míg több ponton jelentõs
lakónegyedeket érint, hiszen a Szarvas
utcától egészen a Bartók Béla utcáig hú-
zódik, magába foglalja a Kert utca északi
oldalán található Malomkertet is.

Futókör és kondipark

– Ennek a városrésznek szinte „jelképévé”
vált a tömbbelsõben megvalósított fejlesztés-
sorozat, hiszen a rekortán futókör és a kondipark

is nagyon népszerû. Ennek azért is örülök, mert minden
korosztály megtalálja a kedvére való mozgásformát, és

kifejezetten fontosnak tartom, hogy példát mutassunk a
következõ generációknak. Régi elképzelésem, hogy itt
egyszer – a településrész nevére utalva – létrehozzunk
majd egy kültéri malomjátékot. A Szántó Kovács János
utcai kutyafuttatót is rendszeresen használják.

Utak, kerékpárutak

– De a választókerület számos pontján zajlott fejlesz-
tés az elmúlt idõszakban, ráadásul sok területen. Ha az
utakkal kezdjük a teljesség igénye nélkül, minket is érint
a nagykörút még hiányzó szakaszának négysávosítása,
tehát a belsõ körgyûrû teljes megvalósítása. Az ennek a
záró csomópontjához kapcsolódó Debreceni út fejleszté-

se is megvalósult, aminek korábban készült el a Kígyó
utcai, sokkal biztonságosabb keresztezõdése. A kormány-
zati, ötmilliárdos program része volt többek között a Had-
ház utca aszfaltozása, ez is régi igény volt, de ne felejt-
kezzünk el a forgalmas Szent István utca komplex felújí-
tásáról sem. Kerékpárutak: a választókerületet több pon-
ton is átszeli a városi, közel 80 kilométeres hálózat Bor-
bányára vezetõ része. Ez számomra nemcsak a munkába

Dr. Rákóczi Ildikó
(FIDESZ-KDNP)

A Honvéd utcán korszerû bölcsõde készül

A Szent István utcát is felújították

Mintaértékû projekt volt a Csillag utcai egészségügyi
központ megszületése

A Városi Rendelõintézet (kis SZTK) felújítása a teljes
város lakosságát szolgálja

A futókör és a kondipark a Malomkert közösségi
terévé vált

és hazajárás lehetõségét jelenti, hanem az egészségmeg-
õrzõ szemléletnek és a megelõzésnek is a része, csak-
úgy, mint a Mozdulj Nyíregyháza! ingyenes önkormány-
zati programsorozata.

Fejlesztések az egészségügyben

– Külön öröm szakmabeliként számomra, hogy ebben
a térségben is kiemelt figyelmet fordított az önkormány-
zat az egészségügyi intézmények rekonstrukciójára.

Amellett, hogy megújultak a malomkerti orvosi rende-
lõk, az egyik leglátványosabb beruházás az úgynevezett
kis SZTK, azaz Városi Rendelõintézet méltó felújítása volt.
A Csillag utcán pedig egy mintaértékû egészségügyi köz-
pont született rendelõkkel, valamint védõnõi tanácsadók-
kal, mégpedig részben abban az épületben, amely az
egykori elsõ óvodának adott helyet Nyíregyházán. Egy
márványtáblával sikerült ennek a „kisdedóvónak” meg-
õrizni az emlékét.

Kulturális és közösségi élet

– A köznevelési intézményrendszer megújulássorozata
ezt a városrészt is érintette, beleértve az óvodákat, böl-
csõdéket. E téren pont most születik egy jelentõs fejlesz-

tés: egy korábban magánkézben lévõ bölcsi épül újjá
önkormányzati pályázat következtében modern intéz-
ménnyé a Honvéd utcán. Szintén itt található az az
Alvégesi Mûvelõdési Ház, amely a közösségi és kulturá-
lis élet központja, az egyesületi élet is jól mûködik, ak-
tív a lakosság, gyakorta veszek részt én is programokon,
jubileumi ünnepségeken.

Fásítás, csapadékvíz

– Közvetett módon szintén az egészségmegõrzés, s a
környezettudatosság jegyében érinti a választókerületet
a fásítási program, mely pont az interjú hetében is zajlik
nálunk. S van még egy fontos infrastruktúra-fejlesztés, ami
szerepelt a hírek között. A városi csapadékvíz-elvezetõ
stratégia részeként egy jelentõs záportározó épült a Szántó
Kovács János utcán, mely nagyban segített a környék
gondjainak enyhítésében.

(Szerzõ: Tarczy Gyula)
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Pályaválasztási Kiállítás: Dönts jól, jövõd a tét!
Idén is megszervezte a Dönts jól, jövõd a tét! címû

Pályaválasztási Kiállítást a Szabolcs-Szatmár-Bereg Vár-
megyei Kormányhivatal. Közel 80 kiállító, közép- és fel-
sõfokú oktatási intézmények, partnerszervezetek és mun-
kaadók várták az érdeklõdõ fiatalokat, tanárokat, szülõ-
ket a Continental Arénában.

Versenyeznek a fiatalokért

– Jómagam a ’90-es években, amikor pályakezdõ vol-
tam, akkor a fiatalok körében óriási volt a munkanélküli-
ség, gyakorlatilag versenyeznünk kellett egymással, hogy
egy-egy munkahelyet megszerezhessünk. A jó hír ked-
ves fiatalok – és ezt a rendezvény is mutatja, bizonyítja
–, az itt megjelenõ szakképzõ intézmények és munkál-
tatók most már értetek versenyeznek, akik szívesen lát-
nak benneteket, a dolgozni tudó és szeretõ fiatalokat –
mondta Román István fõispán.

Jól mûködõ szakképzés, munkahelyte-
remtõ beruházások

Nagyon nehéz döntés egy fiatal számára az, hogy hol
tanul tovább, milyen szakmát választ, ez az egész életét
meghatározza. Jó idõszakban van most ez a kiállítás –
folytatta köszöntõjét Nyíregyháza polgármestere – és utalt
a közelmúltban hasonló céllal megrendezett szakMA-
festre, illetve a Nyíregyházi Egyetem állásbörzéjére. –
Nagyon jó lehetõségeink vannak. Szakképzési intézmény-
rendszerünk egyre jobb, rugalmas, igazodik a piaci kö-
rülményekhez, viszont ott is nagyon komoly változások
voltak. Ugyanakkor egymást érik a beruházások, ame-
lyek munkahelyteremtéssel járnak, a már itt mûködõ nagy
cégek, kis- és középvállalkozások is hozzáteszik a ma-

gukét, másrészt új befektetõk vannak az ipari parkban.
Õk egy-két év múlva több ezres munkaerõigénnyel je-
lentkeznek, úgyhogy érdemes ezt figyelni, továbbgon-
dolni, és tudom, hogy ezekre a bemutató programokra is
szükség van. Azt kívánom mindenkinek, hogy döntsön
jól! – fogalmazott dr. Kovács Ferenc polgármester.

Aki képzi magát, el tud helyezkedni

Ebben segített a kétnapos Pályaválasztási Kiállítás,
ahol megjelentek a megye oktatási intézményei, szak-
képzõ iskolái, illetve a nagy munkaadók is. Izgalmas
bemutatók, érdekességek tarkították a sátrak kínálatát.
– Felhívnám a pályaválasztók figyelmét, hogy ezt lehe-
tõségként éljék meg, s az egyéni képességeiknek, el-
képzeléseiknek, kompetenciáiknak megfelelõ szakmát
válasszanak. Jelen pillanatban Magyarországon 4,7 mil-
lió ember dolgozik. A foglalkoztatottak száma maxi-
mális értéken van, a munkanélküliek aránya pedig ala-
csony, emiatt van egy munkaerõhiányos állapot. Aki
képzi magát, tudással rendelkezik, az Magyarországon
ma el tud helyezkedni – szólt köszöntõjében dr. Balogh
Szilvia, a Gazdaságfejlesztési Minisztérium foglalkoz-
tatásért és programokért felelõs helyettes államtitkára.
Mint elhangzott, az a cél, hogy Magyarországon dol-
gozzanak tanulmányaik végeztével a fiatalok, mert tu-
dásuk hozzájárul a hazai gazdaság fejlõdéséhez.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)

A megyeszékhely fõterén, szeptember közepén zajlott
szakMAfest megnyitóján mutatták be a Mûvészeti Szak-
gimnázium tánctagozatos növendékei azt a flashmobot,
melyet most újabb, pályaválasztó közönségnek ajánlot-
tak. A vármegyei kormányhivatal 80 kiállítóval szervez-
te meg a hagyományos Pályaválasztási Kiállítást a Conti-
nental Arénában. Ezután sorra jöttek a köszöntõk.
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Szakképzési kínálat: van mibõl válogatni!

Országos rekorder lett a vidéki intézmény, ahol a
modellváltás óta egyértelmû jelei vannak a fejlõdésnek,
2023 szeptemberében hallgatói létszáma meghaladta a
4300-at – tájékoztatta szerkesztõségünket a Nyíregyhá-
zi Egyetem.

A jelentkezõk száma meghárom-
szorozódott

Az elmúlt évhez képest kétszer annyi elsõéves hallgató
kezdhette meg tanulmányait a Nyíregyházi Egyetemen. A
rangos felsõoktatási intézménybe az elõzõ évi 1186 után
az idén 2280 elsõst vettek fel. Már a felvételi eljárás során
kiemelkedõ volt az intézmény iránti érdeklõdés, a Nyír-
egyházi Egyetem népszerûségének komoly erõsödését
mutatja és komoly bizakodásra adott okot, hogy a jelent-
kezõk száma is majd’ háromszorosára nõtt egy év alatt. 

Nem engedtek a magas színvonalból
A 2023/24-es tanévre felvett 2280 hallgatóból 1768-an

állami ösztöndíjas formában kezdhetik meg a tanulmá-
nyaikat. Közülük nappali tagozatra 601 fõ nyert felvételt
az egy évvel korábbi 469 fõhöz képest, ezzel hozzájá-
rulva ahhoz, hogy a nappali tagozaton tanuló hallgatók
létszáma az intézményben megközelíti az 1700-at. Le-
velezõ tagozaton és távoktatási képzéseken 1679-en
kezdhetik meg tanulmányaikat. A fejlõdés során a minõ-
ségi színvonalból nem engedett, sõt a felvételi ponthatá-
rokat is magasan tartotta az intézmény.

Két vármegyei képzési központ
Az intézmény vezetõi büszkék arra, hogy a leve-

lezõ tagozatos hallgatók közül az egyetem fenntar-
tásában két éve kiemelkedõen mûködõ mátészalkai
Közösségi Felsõoktatási Képzési Központban, illetve
a kisvárdai Közösségi Felsõoktatási Képzési Központ-
ban is sokan kezdhették meg tanulmányaikat.

Több forrás oktatásra, mûködésre,
digitalizációra

2021. augusztus elsejétõl a Nyíregyházi Egyetemért
Alapítvány lett a Nyíregyházi Egyetem fenntartója. A mû-

Megduplázta elsõs hallgatóinak számát a Nyíregyházi Egyetem
A modellváltás folyamatával felgyorsult a fejlõdés az intézményben

Városi szülõi értekezletet tartott múlt hét szerdán a
Nyíregyházi Szakképzési Centrum. Az érdeklõdõk meg-
ismerkedhettek az intézményekkel, a széles körû kép-
zési kínálattal, feltérképezhették a lehetõségeiket, infor-
mációkat kaptak a beiskolázással kapcsolatos határidõk-
kel.

Szülõk és diákok érkeztek a kereskedelmi és iparka-
mara épületébe, hogy jobban megismerkedjenek a szak-
képzési centrum iskoláival. A már hagyományosan meg-
rendezett eseményen nagy volt az érdeklõdés. – A gyer-
mekem még nem tudja, hova szeretne menni továbbta-
nulni. Örülünk ennek a lehetõségnek, mindenképpen sze-
rettünk volna eljönni, meghallgatni az iskolákat – mond-
ta kérdésünkre az egyik résztvevõ, Nagyváthyné And-
rea.

10 iskola, 21 ágazat

A program során Gurbánné Papp Mária fõigazgató fog-
lalta össze, mit is nyújt a nyíregyházi szakképzési cent-
rum, miért érdemes szakmát választani, ezt követõen az
intézményvezetõk mutatták be az iskoláikat, majd a du-
ális képzésben rejlõ lehetõségeket ismertették. A szülõi

értekezlet résztvevõi kérdéseket tehettek fel, hogy szé-
les körû információkat kapjanak. – Nagyon fontos a szü-
lõ, õ tudja segíteni a gyermekét. A Nyíregyházi Szak-
képzési Centrum 10 iskolája több mint 60 szakpárt ajánl,
21 ágazatban indít képzést. Újdonság a Zay oktatási ága-
zata, a Wesselényiben a vegyipari képzés. Továbbra is
népszerû az informatika, melyet több iskolában oktatunk,
s a gépészek, mivel minden cég keres gépész szakem-
bert. Van mibõl válogatni! – emelte ki Gurbánné Papp
Mária, az NYSZC fõigazgatója.

A szakember-utánpótlást adja
A szülõi értekezletre évrõl évre egyre többen érkez-

nek, ez jelzi, hogy az elmúlt idõszakban vonzóbbá vált
a szakképzés. Ehhez hozzájárulhattak a kapcsolódó ren-
dezvények, mint a szeptemberi nagyszabású szakMAfest,
ahol az érdeklõdõk innovatív módon ismerkedhettek meg
a képzésekkel. – Már 8 éve mûködünk. A helyi munka-
erõ-piaci igényeket felmérve, a centrum az iskoláin ke-
resztül gyakorlatilag a szakember-utánpótlást biztosítja.
Ez egy beszélgetés, ahol elindul az a kommunikáció,
mely segítséget nyújt ahhoz, hogy valóban jól döntsenek
a pályaválasztás során a fiatalok – nyilatkozta Gurbánné
Papp Mária.

helloszakma.hu

A fõigazgató hozzátette, a pályaválasztásról érdemes
korán elkezdeni gondolkodni. Kiemelte, hogy a céljuk jó
szakemberek képzése, akik a térség munkaerõpiacán is
megtalálhatják a számításaikat. A Nyíregyházi Szakkép-
zési Centrumról részletes információk folyamatosan elér-
hetõk a helloszakma.hu webportálon.

(Szerzõ: Kemecsei Fanni)

ködési és pénzügyi autonómia biztosítása mellett meg-
kezdõdött a modellváltás folyamata, a fejlõdés felgyor-
sult az egyetemen. Több forrást kapott az intézmény, a
modellváltásnak köszönhetõen 1 milliárd forinttal tudnak
több forrást biztosítani az oktatásra és a mûködésre. Min-
den elsõéves, nappali tagozaton tanulmányokat folytató
hallgató laptopot kapott. Ezt tanulásra, jegyzetelésre, a
tananyag megismerésére és vizsgafelkészülésre is hasz-
nálhatják. A Nyíregyházi Egyetem ezzel is fontos lépést
tett a digitális egyetemmé válás útján.

Afrikából, Dél-Amerikából, Ázsiából
A Nyíregyházi Egyetem a nemzetközi kapcsolatokban

is élen jár. Ezt segíti Nyíregyháza vonzereje, mely nem-
csak a hazai, hanem a külföldi diákok számára is sokat
jelent. Szinte nincs olyan kontinens, ahol ne lennének
külföldi kapcsolataik, így Afrikából, Dél-Amerikából és
Ázsiából is vettek fel hallgatókat.

Összeköti a munkáltatókat és
a leendõ munkavállalókat

A Nyíregyházi Egyetem a térség, a régió felemelkedé-
sét szolgáló olyan intézmény, amely színes képzési pa-

lettával rendelkezik, mellyel összeköti a munkáltatókat
és a leendõ munkavállalókat. A két évvel ezelõtt elin-
dult modellváltás nagy lehetõséget adott az alapítványi
irányítású egyetemi vezetésnek ahhoz, hogy dinamikus
növekedési pályára állítsa az intézményt.

A régió meghatározó tudásközpontja
A modellváltással elindult egy új építkezés, tovább

bõvítve és erõsítve a kapcsolatokat a térség munkáltató-
ival, piaci szereplõivel. Mára a régió meghatározó tu-
dásközpontjának számít a Nyíregyházi Egyetem, és a
modellváltó intézmények közül is az elsõk között szere-
pel. A jelentkezési számadatok bizonyítják, hogy e fej-
lõdést a diákok és szüleik is így látják. Az oktatási fel-
adatok mellett egyre több innovációval és szakmai együtt-
mûködéssel, kutatási eredménnyel járul hozzá a térség
fejlõdéséhez.
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40 éves a Hematológiai osztály

Dolgoznak a járási egészségfejlesztési terven
Az ügyelet korábbi épületét pedig a kórház hasznosítja

A volt központi orvosi ügyelet épületét a jövõben a
vármegyei oktatókórház hasznosítja. A város és az egész-
ségügyi intézmény együttmûködésében készül a járási
egészségterv is, melynek február végén már konkrét in-
tézkedési programja lehet. A fõigazgató és Nyíregyháza
alpolgármestere tartott közös sajtótájékoztatót e két té-
mában.

Mint köztudott, március 1-jén az orvosi ügyeleti ellá-
tást az Országos Mentõszolgálat vette át. Július 1-tõl a
Területi Védõnõi Szolgálat szintén átkerült az önkormány-
zattól a vármegyei oktatókórház mûködtetésébe. Az ügye-
let korábbi épülete a mentõállomás szomszédságában
szabaddá vált, hiszen a fogorvosi ügyeletet a Szent Ist-
ván utcai kis SZTK-ba helyezte át az önkormányzat.

Az ügyelet épületét a kórház
hasznosítja

Az alapellátásban történt átrendezõdésekkel a kórház-
nak szüksége lett a több mint 400 négyzetméteres épü-
letre. – Ezért döntött úgy a közgyûlés, hogy adjuk át a
kórháznak, mert õk elhelyezik ott az Egészségfejlesztési
Irodát, a járóbetegirányítási osztályt, és a vármegyei vé-
dõnõi osztályt. Olyan fontos háttérfeladatokat, amelyek
a lakosság egészségügyi fejlesztését szolgálják. A lehetõ
legjobb hasznosítást kapta az épület itt, a kórház mellett
– szólt a téma kapcsán Jászai Menyhért alpolgármester.

Adatgyûjtés a járási egészségtervhez

Az ünnepélyes kulcsátadás után a múlt keddi sajtótá-
jékoztatón egy másik fontos téma is terítékre került, még-
hozzá a járási egészségterv kidolgozása. – Az önkormány-
zatok felelõsséget éreznek lakosaik egészségéért, ez-
ügyben jó stratégia a hosszú távú terv. Megalakult egy
szakértõi munkacsoport, amelyben sok szakember vesz
részt. A folyamat most az elsõ fázisban, az adatgyûjtési
szakaszban van. Ahhoz, hogy konkrét célokat tudjunk
meghatározni, szükségünk van konkrét adatokra. Felmé-

rést készítünk a háziorvosi rendszer bevonásával – hi-
szen õk nagyon fontos bázisa az egészségügyi ellátórend-
szernek –, kiegészítve a népegészségügyi hivatalok ada-
taival. De felmérjük a szûrési hajlandóságot is, legyen
ez tüdõ-, rákszûrés, emlõszûrés, laborvizsgálatokban való
részvétel. A háziorvosok egyébként kötelezõ jelleggel
végzik ezeket a szûrõvizsgálatokat – fogalmazott a kór-
ház fõigazgatója.

Egészséges életmódra nevelés

– Ennek a programnak az alapvetõ része az egész-
séges életmódra nevelés, az aktív mozgás propagan-
dája, ami a városban már sok esetben adott – többek
között a rekortán pályák, a kerékpáros rendezvények
és applikáció, vagy a Mozdulj Nyíregyháza sportfog-
lalkozásai által. Azt szeretnénk, hogy ezeket az alap-
vetõ programelemeket ki tudjuk egészíteni olyanok-
kal, amelyeket már az adatgyûjtés fázisában tudunk
célokká fogalmazni – részletezte a terveket dr. Szûcs
Attila, a Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegyei Oktató-
kórház fõigazgatója.

Felvilágosítás és szûrési programok
A szûrési programokban kívánatos például, hogy a la-

kosság 70 százaléka részt vegyen, nos, ettõl távol állunk.

Ennek mintájára kidolgozzák, hogyan lehet a programo-
kat kiszélesíteni, hozzáférhetõbbé tenni, vagy további fel-
világosító munkával élni. Az adatgyûjtés idején szorosan
együtt kell dolgozni a társintézményekkel, tisztázandó a
mûszerpark állapotát és a szakemberek meglétét. Hiá-
nyokkal, illetve párhuzamos forrásokkal nem célszerû a
munkához látni.

Térségi szinten kezelendõ problémák

– 15 település alkotja a Nyíregyházi Járást, melynek
összlakossága 166 ezer ember. Ezeknek az önkormány-
zatoknak megvan a külön feladatuk. Nyíregyháza Me-
gyei Jogú Városnak mint székhely önkormányzatnak van
egyfajta koordinatív szerepe, ami nyilván a méretébõl,
szakember-ellátottságából adódik, de az önkormányza-
tok egyenrangúan vesznek részt ebben. Fontos, hogy
komplexen lássunk egy térséget, és együtt kezeljük a
különbözõ problémákat. Emellett az egyes települések-
nek kellene legyen saját kis operatív programja, hogy
éppen például Nyíregyházán mit fogunk megvalósítani.
Várhatóan lesz egy közös helyzetképünk, mert közös a
problémánk, és nagyrészt szintén közös az az ellátó-
rendszer, amely ezen segíthet. Ennek a zászlóshajója a
vármegyei kórház, de mondhatom a különbözõ szakel-
látásokat, vagy a praxisközösségeket, akár az ügyeleti
ellátást, ez egy komplex terület – tájékoztatott Jászai
Menyhért.

Terv a megelõzés jegyében

A munka elsõ fázisa szeptember 1-tõl február 28-ig tart.
A kidolgozott járási egészségfejlesztési terv finanszíro-
zása nyilván a saját források mellett állami és uniós, vagy
határon átnyúló pályázatokkal történhet. Fél-egy év táv-
latában analizálható, értékelhetõ lesz a terv, melynek
elsõdleges célja a betegség megelõzése, és az egészsé-
ges életmód tudatosítása.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)

Dr. Szûcs Attila és Jászai Menyhért

Õszi virágosítás
Megkezdõdött Nyíregyháza közterületein az õszi vi-

rágosítás – tájékoztatta szerkesztõségünket a NYÍRVV
Nonprofit Kft.

Az elmúlt idõszakban városszerte a virágágyások elõ-
készítései zajlottak a kétnyári és hagymás növények ül-
tetéséhez. Több mint hetvenötezer  kétnyári dísznövény
és hagymás virág ültetése kezdõdött el, hogy továbbra is
csodásan virágos legyen Nyíregyháza. Hamarosan külön-
leges színkombinációk és formák díszítik köztereinket.
Õsszel sok-sok árvácska és nefelejcs varázsolja hatalmas
virágoskertté városunkat, majd tavasszal a most elülte-
tett hagymás növények szépségeit is megcsodálhatjuk –
részletezte a városüzemeltetõ cég.

Megalakulásának 40. évfordulóját ünnepelte múlt hét
szerdán a Jósa András Tagkórház Hematológiai osztálya.
Jubileumi tudományos üléssel egybekötött megemléke-
zést tartottak, mely keretében a résztvevõk 4 elõadást
hallgattak meg a hematológia szakterületével kapcsola-
tosan. Dr. Szûcs Attila fõigazgató a rendezvényen ki-
emelte, az osztály szerepe a kórház életében elenged-
hetetlen.

A Nyíregyházi Jósa András Tagkórház Hematológiai
osztályát 1983-ban alapította dr. Jakó János. A jubileumi
tudományos ülésen az õ 85. születésnapját is megünne-

pelték. A részleg a csontvelõ-transzplantáción kívül gya-
korlatilag minden hematológiai terápiát végez, beleért-
ve a fiatal akut leukémiás betegek nagydózisú citosz-
tatikus, azaz a gyorsan osztódó ráksejtek szaporodását
gátló kezelését is.

Kimagasló szakmai teljesítmény
– Igaz, a 28 ágyas Hematológiai osztály ágyszám te-

kintetében nem tartozik a legnagyobb osztályok közé.
De a szerepe az intézmény életében megkérdõjelezhe-
tetlen. Egy olyan szakterület, mely hihetetlen speciális
tudást és gyógyszeres terápiát igényel. Az osztály kima-
gasló szakmai teljesítményt nyújt, európai szintû munka
folyik. Köszönöm mindenkinek az elmúlt 40 évet, és Jakó
fõorvos úrnak a megalapítást és a sok évtizedes munká-
ját – emelte ki beszédében dr. Szûcs Attila, a Szabolcs-
Szatmár-Bereg Vármegyei Kórházak és Egyetemi Okta-
tókórház fõigazgatója. A rendezvényen dr. Illés Árpád, a
Debreceni Egyetem Hematológiai Tanszék vezetõje is
köszöntötte a résztvevõket, kiemelte a szakmai kapcso-
latot a tanszék és az osztály között. Úgy fogalmazott, a
partnerség túlmutat a tudományos együttmûködésen. Az
ünnepségen a résztvevõk elõadásokat hallgattak meg,
melyeket dr. Szerafin László, dr. Rejtõ László és dr. Varju
Lóránt tartottak.
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Szijjártó Péter:  „Nyíregyháza az egyik legvonzóbb beruházási célpont lesz”
A külgazdasági és külügyminiszter szerint minden feltétel adott, a kormány stratégiai partnernek tekinti a várost

Nyíregyházán járt szeptember 28-án Szijjártó Péter. A
külgazdasági és külügyminiszter elsõként az idén jubiláló
nyíregyházi LEGO gyárban vett részt egy kormányzati
támogatással megvalósuló, újabb 300 munkahelyet terem-
tõ fejlesztés bejelentésén, majd a Nyíregyházi Be-
fektetésösztönzési Konferencián tartott elõadást, melyet
követõen exkluzív interjút adott szerkesztõségünknek.

– Mai programja Nyíregyházán a vármegye egyik leg-
nagyobb munkáltatójánál, a LEGO-nál kezdõdött, a je-
lenléte azt sejteti, hogy az innováció nem áll meg.

– A LEGO a térség legnagyobb munkáltatója, a maga
3300 alkalmazottjával, a kormány stratégiai partnere ides-
tova 10 esztendeje, és most egy újabb nagy fejlesztésrõl
tudtunk megállapodni. Nagy verseny volt a LEGO Csopor-
ton belül, hogy az új csomagolási kapacitásokat hova te-
gyék. Végül úgy döntöttek, hogy Nyíregyházára kerül ez a
beruházás, 30 ezer négyzetméternyi új mûködési területet
hoztak létre, így ezzel már 260 ezer négyzetméteren mû-
ködnek. Egy 54 milliárd forintos beruházásról beszélünk,
amihez 4,3 milliárd forintot adott a kormány, tekintetbe
véve, hogy 300 új munkahely jön létre. Tárgyaltunk arról,
hogy a LEGO azon célkitûzéséhez, miszerint karbon-
semlegesen, tehát a környezetet teljes mértékben megvédve
mûködjön a gyár a továbbiakban, milyen segítséget tudunk
nyújtani. Megállapodtunk abban, hogy a vállalat
napelempark bõvítésére és geotermikus források felkuta-
tására vonatkozó beruházásait is támogatni fogjuk. Ezzel
a LEGO hozzájárul ahhoz a célkitûzésünkhöz, hogy Ma-

gyarország továbbra is a világnak azon 20 országához tar-
tozzon, amelyek úgy tudják növelni a gazdasági teljesít-
ményüket, GDP-jüket, hogy közben a károsanyag-kibo-
csátásukat folyamatosan csökkentik.

– A LEGO a nyugati iparterületen helyezkedik el, de a
közbeszédben többet szerepel a Déli Ipari Park, mely
nagyjából 640 hektárral bõvült a kormány támogatásá-
nak köszönhetõen. Miért tartják fontosnak Nyíregyháza
gazdaságfejlesztését?

– A magyar gazdaságpolitikai célkitûzések közül az egyik
legfontosabb az volt az elmúlt években, hogy a keleti or-
szágrészt, Kelet-Magyarországot beruházásvonzó képes-
ség szempontjából a nyugati mellé zárkóztassuk fel, és
ehhez kellenek nagy ipari központok. Ehhez kell Debre-
cen, Nyíregyháza, Miskolc, Szeged, Békéscsaba. Jól is
haladunk ezzel a munkával, mára elmondható, hogy a leg-
jelentõsebb beruházásokat vonzani képes magyarországi
központok között több kelet-magyarországi is megtalálha-
tó. Nyíregyházán még mindig van 420 hektárnyi üres ipari
parki terület, ma polgármester úr kedvesen, de határozot-
tan felszólított arra, hogy ezt minél hamarabb töltsük be
különbözõ beruházásokkal. Ez most könnyebben fog men-
ni, mint eddig, tekintettel arra, hogy az elektromosautó-
iparra történõ átállás tekintetében Magyarország rendkí-
vül sikeresen szállt be abba a nemzetközi versenybe, hogy
ezen új autóiparhoz kapcsolódó beruházások hova kerül-
jenek, hol hozzanak létre munkahelyeket, hol hozzanak
gazdasági növekedést. És mivel a világ legnagyobb
elektromosautó-ipari vállalatai már mind-mind elkötelez-
ték magukat amellett, hogy Magyarországon építenek gyá-
rakat, így jelentõs mennyiségû beszállító érkezése várha-
tó, akiknek Nyíregyháza az egyik legvonzóbb beruházási
célpont lesz.

„Nyíregyházán kiváló lehetõségeik
vannak a beruházóknak”

– Azért említette ezt a „csak” 420-at, mert a másik bõ
200 hektárra már van befektetõ, a dél-koreai W-Scope, a
német Boysen, a kínai Sunwoda, ezeket mind ön jelentet-
te be a minisztériumban. Ezek szerint stratégiai partner-
nek tartják Nyíregyházát?

– Természetesen. Nyíregyházán kiváló lehetõségeik van-
nak a beruházó vállalatoknak, hiszen a város oktatási rend-

szere ontja magából a tehetségeket, így munkaerõ-keres-
let és -kínálat tekintetében problémát nem látok a követ-
kezõ idõszakra. Az infrastruktúra kiváló, tehát mind vas-
úton, mind közúton könnyen és gyorsan megközelíthetõ a
város, az ipari park rendelkezésre áll, a szükséges infrast-
rukturális fejlesztések megtörténtek vagy folyamatban van-
nak. 2020 óta 192 milliárd forintnyi forrás odaítélésérõl
döntött a kormány annak érdekében, hogy a város és a
város körüli infrastruktúra az a lehetõ legfejlettebb legyen.
A város, a térség oktatási rendszere, az egyetem, a szak-
képzõ intézmények mind-mind vonzerõt jelentenek a be-
ruházó vállalatoknak. Ma Magyarországon már az a kér-
dés, hogy lesz-e elég munkaerõ. 2010-ben még az volt a
kérdés, hogy hol dolgozzanak az emberek, 2010-ben eb-

ben az országban 12 százalék fölött volt a munkanélküli-
ség, most 4 alatt van. Ez egy óriási teljesítmény és óriási
különbség. Ma el tudjuk mondani azt, hogy aki akar dol-
gozni, az tud is.

– Kérdés, lesz-e elég munkaerõ?
– Lesz, meg van is. Egyrészrõl még mindig van 3,5-3,6

százaléknyi munkanélküliség. Emellett Magyarországon az
egyetemek struktúraváltásából fakadóan a felsõoktatási
intézmények és a vállalatok közötti kapcsolat rendkívül
szorossá vált, így egyrészt az egyetemek azt oktatják, ami
szükséges ahhoz, hogy a fiatalok aztán elhelyezkedjenek
a gazdaságban, másrészt a vállalatok már folyamatosan
szipkázzák is el az egyetemekrõl kikerülõ tehetségeket.
Ugyanez a helyzet a középfokú szakképzési oktatásban,
ahol olyan duális szakképzési modellt követünk, amely-
nek értelmében az oktatás és a munkavállalásra való fel-
készítés kéz a kézben jár egymással.

– Említette, hogy Nyíregyháza is részese lett az
elektromosautó-iparnak, a három beruházás mind ehhez
kapcsolódik, a harmadik konkrétan akkumulátorokat
gyárt. Nyíregyházán talán kevésbé, de az ország több ré-
szén az elmúlt hónapokban ez gerjesztett indulatokat.
Hogyan látja a nyíregyházi felkészültséget, kell-e félni a
Sunwoda nevû kínai gyártótól?

– Európában született egy politikai döntés, amelynek
értelmében 2035-tõl csak elektromos autókat lehet piacra
dobni. Ez azt jelenti, hogy az európai autóipart át kell ala-

kítani, és az eddigi tradicionális autóiparból egy új, mo-
dern elektromosautó-ipart kell csinálni, mert különben
megbukik az európai gazdaság. És amikor az európai, nyu-
gat-európai autógyártó vállalatok felkészültek az elektro-
mos autók gyártására, azzal párhuzamosan nem készül-
tek fel az elektromos akkumulátorok gyártására, a legna-
gyobb vállalatok, a tíz legnagyobból hat kínai, három ko-
reai, egy japán. Ezek most Európába érkeznek gyárakat
építeni, hogy ki tudják szolgálni az európai autóipart. Te-
hát, amikor kínai, koreai elektromosakkumulátor-gyártó
vállalatok jönnek Magyarországra, azért van, mert a né-
met autógyártó vállalatok Magyarországot egy európai
autógyártási központtá tették. Hova menjenek ezek a vál-
lalatok, ha nem oda, ahol a piac van?

„Az elektromosautó-ipari beruházásokkal
munkahelyeket mentünk meg”

– A jövõben az európai országok közül azok az országok
tudnak majd gazdaságnövekedést felmutatni, munkahelyet
teremteni, fejlõdni, akik az új, immáron elektromosautó-ipar-
ból a legtöbb beruházást magukhoz tudják vonni. Magyar-
országon ma 175 ezren dolgoznak közvetlenül az autóipar-
ban, néggyel kell ezt megszorozni ahhoz, hogy a közvetett
munkahelyek számát is megkapjuk. Ez azt jelenti, hogy
bõven 800 ezer fölötti munkavállaló érintett az autóipar-
ban. Ám a tradicionális autóipar meg fog szûnni, így lenne
sok százezer ember, aki munkanélküliségi problémával
nézne szembe, hacsak nem tudjuk idehozni az új autóipari
beruházásokat, akik pedig fölszívják ezt a munkaerõt. Te-
hát, amikor elektromosautó- vagy elektromosautó-ipari gyá-
rakat hozunk ide, akkor megmentjük ezeknek az emberek-
nek a munkahelyeit. Akik nem akarják, hogy ezek a gyárak
ide jöjjenek, azok azt akarják, hogy sok százezer magyar
család éveken belül nagyon nehéz helyzetbe kerüljön.

„Gazemberség
kihasználni a félelmeket”

– S ami a félelmeket illeti, az, hogy az emberek tartanak
attól, ami új, az szerintem természetes, az, hogy aggód-

nak a saját otthonaik és egészségük érdekében, megint csak
természetes. Ami nem természetes, sõt gazemberség és gya-
lázat, hogy vannak, akik ezt kihasználják, ahelyett, hogy el-
mondanák az embereknek az igazságot. Én Komáromban
születtem, az SK Innovationnek ott van az egyik legnagyobb
gyára, elektromosakkumulátor-gyára. Mondták, hogy a Du-
nát veszélyeztetni fogja, mert sok vizet használ. Az SK
Innovation, ami az egyik legnagyobb gyár Magyarországon,
az egy nap alatt annyi vizet használ, mint a Duna vízhozama
5 másodperc alatt. Gyõrben nevelkedtem, akkor építették az
Audi gyárat. Hogyha valaki köhögött egyet, az orvos már
mondta, hogy olyan légszennyezés van a városban, hogy ’úr-
isten’. Ma mindenki büszke arra, hogy ott van az Audi gyár. 4

vagy 5 kilométerre lakom a Samsung SDI gödi gyárától, és el
tudtam fogadni a meghívásukat. Tehát nem szabad félreve-
zetni az embereket. Ezek az elektromosakkumulátor-gyárak
a lehetõ legszigorúbb környezetvédelmi elõírások mentén
építik fel a gyárukat és mûködtetik azt. Azok szítják a hangu-
latot és azok vezetik meg a magyar embereket, akik azt akar-
ják, hogy ezek a gyárak ne itt, hanem náluk épüljenek föl.
Mert azzal, hogy egy gyár Magyarországon épül, az azt je-
lenti, hogy sem nem Németországban, sem nem másutt, ha-
nem Magyarországon.

– Politikai motiváció?
– Természetesen. És ez azért gazemberség, mert az em-

berek nyilvánvalóan tartanak minden újtól és aggódnak a
saját otthonaikért. Ezeket az embereket segíteni kell, meg
kell nekik mondani, hogy nem kell aggódni, és el kell
mondani észszerûen, türelmesen, hogy mi történik. De nem
kihasználni a félelmüket. Micsoda gazemberség ez!

– Megkerülhetetlen a kérdés: Ukrajna tõszomszédsá-
gában, Kárpátalja mellett élünk mi, akiket legközvetle-
nebbül érintenek a háború hatásai, valós menekültek tö-
megeivel találkozunk rendszeresen. Ön a diplomácia ve-
zetõjeként gyakori résztvevõje olyan tárgyalásoknak, ahol
ez terítékre kerül. Erõsödik-e Magyarország szinte egye-
düli békepárti hangja?

– A helyzet az, hogy Magyarország békepárti hangja
közel egyedüli Európában, de globálisan a nagy többség-
hez tartozunk. Tehát a világnak most már elege van ebbõl.
Elege van abból, hogy amikor Európán kívül háború van,
akkor az európaiak mindig nagy okoskodással arra szólí-
tanak fel mindenkit, hogy legyen béke, fejezzék be a há-
borút, üljenek a tárgyalóasztalhoz. Most, amikor meg Eu-
rópában van a háború, akkor meg tüzelik a konfliktust. Az
egész világnak elege van ebbõl.

„Ez nem a mi háborúnk”

– És abból is elege van az egész világnak, amibõl ne-
künk, hogy van egy háború, ami nem a mi háborúnk, sem-
mi közünk hozzá, semmifajta felelõsséggel nem bírunk az
ügyben, és mégis mi fizetjük az árát. És sok ezer kilomé-
terre lévõ országok vezetõi mondják, hogy emberek, hát
nem vagyunk felelõsek érte, mégis magasabbak az ener-
giaárak, probléma van az élelmiszerellátással és egekben
van az infláció. Miért van ez? Azért, mert még mindig zaj-
lik a háború. Még mindig nem sikerült a béke irányába
vinni a dolgokat. A szankciókkal lábon lõtték, vagy most
már lassan tüdõn az európai gazdaságot. Tehát ez a béke-
párti hang ez globálisan, a világpolitikában nagyon han-
gos. Ez van többségben. Csak itt, Európában elõállítottak
egy olyan képzetet, mint hogyha a világ Európából állna,
vagy még maximum Észak-Amerikából. De ez nem így
van. A világ sokkal nagyobb, mint Európa és sokkal na-
gyobb, mint a transzatlanti térség.

(Szerzõ: Tarczy Gyula)
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Egész napos programokkal, látványete-
tésekkel, bemutatókkal várta a látogató-
kat a Nyíregyházi Állatpark az állatok vi-
lágnapján.

A szumátrai tigrisek látványetetésével
vette kezdetét az állatok világnapja a Nyír-
egyházi Állatparkban. A jeles napot minden
évben október 4-én, Assisi Szent Ferenc
napján rendezik világszerte. Családok és is-
kolás csoportok egyaránt érkeztek a park
programokkal teli napjára, ahol a látvány-
etetések mellett számos más izgalmas él-
mény várta a látogatókat. Az egyes állomá-
sokon a résztvevõk hasznos és fontos infor-
mációkat tudhattak meg élõvilágunkról.

Biológiaóra az „élõ szertárban”
Az idei rendezvény kiemelt témája a

Nyíregyházi Állatparkban az állatvilág sok-
színûsége és védelme volt. – Óriási az ér-
deklõdés és nagyon fontos esemény ez szá-
munkra, hiszen a Nyíregyházi Állatpark egy
„élõ szertár”, több mint 5000 állatot muta-
tunk be, úgyhogy ennél komolyabb bioló-
giaórát nem is lehetne elképzelni a gyere-
kek számára. Az elsõ pont a szumátrai tig-
ris látványetetése, mely egy különleges, a
kipusztulás szélére került tigris alfaj. A
nagymacskák etetése mellett a Zöld Pira-
mis-Ócenáriumban várjuk a résztvevõket,
illetve megismerkedhetnek a „nem szere-
tem állatokkal” a gyerekek, akikre vár a
„ TapogatóZOO”, emellett a bûnmegelõzési
osztály is kitelepült – mondta el Révészné
Petró Zsuzsa, a Nyíregyházi Állatpark ok-
tatási osztályvezetõje.

Barátság ember és állat között

Tudatformálás a cél
Az állatok világnapjának alapelve, hogy

az állatok boldogabbá teszik életünket, se-
gítõtársként és barátként gazdagítják min-
dennapjainkat. Az ünnep célja, hogy az
ember és állat közötti barátságot erõsítse,
valamint felhívja a figyelmet az együttélés
fontosságára. Az osztályvezetõ elmondta,
azért is irányul náluk minden évben kiemelt
figyelem a jeles napra, mert ilyenkor a fel-

növekvõ generáció tudatformálását még
inkább meg tudják valósítani. Szerinte a
szemléletformálás azért is fontos, mert a
gyerekeké a jövõ, és ha egy kis szikrát el-
ültetünk bennük, hogy hogyan viselkedje-
nek lokálisan, akkor ez a globális éghajlat-
ra is hatással van.
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Közel 2000 nyugdíjas érkezett a múzeumfaluba
Az október elsejét megelõzõ pénteken az idõsek vi-

lágnapja alkalmából a nyíregyházi nyugdíjasokat ingye-
nes belépõvel, szendviccsel, valamint egész napos prog-
rammal ajándékozta meg az önkormányzat a Sóstói Mú-
zeumfaluban. A városvezetésnek fontos célja, hogy örö-
met szerezzenek az idõseknek, elismerjék életük mun-
káját – ezt emelte ki a megnyitón dr. Kovács Ferenc pol-
gármester.

Közel 2000 nyugdíjas érkezett a skanzenbe, ahol az
önkormányzat és a Sóstói Múzeumfalu egész napos prog-
rammal, szendviccsel várta az érdeklõdõket és több mint
2500 adag frissen készített zsálya-, citromfû- és menta-
teát is kóstolhattak. – A programok megidézték a nyug-
díjasok gyermekkorát. A kenderfeldolgozást minden te-
kintetben bemutatja a legújabb kiállításunk, részt vehet-
tek egy térképes játékban, a jármi kiállítóhelyünkön meg-
nyílt idõszaki tárlattal a málenkij robotról emlékezünk
meg – ismertette a programokat Baloghné Szûcs Zsuzsan-
na múzeumigazgató. Az egyes portákon a résztvevõk
maguk is kipróbálhatták a mesterségeket. A nagymosás
régen több napot vett igénybe, hetente egyszer mostak,
de sosem hagyták hétvégére, mert az szégyen volt. Itt
azt a folyamatot látták az érdeklõdõk, amikor a beázta-
tott ruhát beszappanozták, átdörzsölték a mosódeszkán,
a sulyokpadra csapták, és a sulyokkal addig verték, míg

fellazult a kosz. Egyesek nosztalgiáztak, mások sok új
élményt szereztek.

„Érezzék mindennap a megbecsülést”

A városvezetésnek fontos célja, hogy örömet szerezze-
nek az idõseknek, elismerjék életük munkáját – emelte ki a
megnyitón dr. Kovács Ferenc. – A városi közösségnek, nagy
családnak önök megbecsült, szeretett és elismert tagjai. Azt

kívánom, hogy ezt mindennap érezzék, ne csak az idõsek
világnapján. Az önkormányzat saját lehetõségei szerint ezért
is szervez több ilyen programot mint nemrégiben a szép-
korúak sportversenye, de elkezdõdött az újabb Szépkorú-
ak Akadémiája, folytatódik a Mozdulj Nyíregyháza!, és ezért
hirdetünk olyan pályázatokat „Meséld el” címmel, mellyel
az élettapasztalataikat is megmutathatják, átadhatják a kö-
vetkezõ generációk számára, a másik pedig az Alkotó Idõ-
sek kiállítása – fûzte hozzá Nyíregyháza polgármestere.

Alkotó Idõsek:

gobelinek reneszánsza

Megnyílt az Alkotó Idõsek kiállítás a
Váci Mihály Kulturális Központban. Évrõl
évre növekszik az Idõsügyi Tanács, illetve
az önkormányzat pályázatára jelentkezõk
száma, s szerencsére bõvül a mûfaji sok-
színûség is, reneszánszát éli a gobelin.

Olajképekkel pályázott az Alkotó Idõsek
közé az I. díjazott, dr. Gácsi Zoltán. A kép-
zõmûvészet csak szabadidõs tevékenység
volt életében. Autodidakta alkotó, bár in-
formális képzésben részesült a Medgyessy
Képzõmûvészeti Körben. A Borsodból szár-
mazó úr Debrecenben töltötte aktív éveit,
most Nyíregyházán nyugdíjas. – A munkám
kísérleti atommag-fizikus volt, távoli a két
terület elsõ látásra, de a módszertanban
nem annyira. A részletekre oda kell figyel-
ni, és a fizikusi tevékenységem így segítet-
te a mûvészi munkát is, esténként, vagy
csak hétvégén dolgoztam.

150 alkotás az emeleten

Derûvel és büszkeséggel fogadja minden
esztendõben a kiállításokat az Idõsügyi Ta-
nács titkára. Úgy véli, kreatívak az alko-
tók, munkáikkal örömöt okoznak nemcsak

maguknak, hanem a látogatóknak is. Kü-
lön kiemelte, jól jön az elismerés, amibõl
ebben a korban már nem sok jut. – Inspirá-
lom az idõseket mindenféle csatornán ke-
resztül, mert nem jó unalomban élni. Van,
aki magányosan él, sok az özvegy, a fiata-
lok elfoglaltak, nincs olyan közeg, ahol egy
idõs ember kiteljesedhet. Egyfajta lelki fel-
töltõdésre kiválóan alkalmas, hogy alkos-
sanak – fogalmazott Telepóczkyné Farkas
Márta. 2015 óta hirdeti meg a pályázatot
az Idõsügyi Tanács javaslatára a kulturális
központ. Egy esztendõ kimaradt ugyan a
pandémia idején, de töretlen a szépkorúak
alkotókedve. Nagy meglepetésre hatalmas
méretû gobelinekkel férfi is pályázott. –
Közel 50 alkotó, közel 150 alkotása tekint-
hetõ meg az emeleti galériában. Ha valaki
eljön, láthatja, hogy valójában amatõr mun-
kák ezek, de némelyik felveszi a versenyt
a profi alkotásokkal – nyilatkozta Mészá-
ros Szilárd, a VMKK igazgatója. Az Alkotó
Idõsek kiállítást október 12-ig láthatják a
Váci Mihály Kulturális Központ emeleti ga-
lériájában. A zsûri döntése szerint II. he-
lyezést Balázs Vali ért el, a harmadik pedig
Korbicz Pálné lett. Szabó Gyuláné és Lippa
Jánosné különdíjat kapott.

Idõsek napja Oroson
Az október az idõsek hónapja, ez al-

kalomból szervezett szabadtéri ünnepsé-
get köszöntõkkel és közös étkezéssel a
Nyíregyházi Szociális Gondozási Köz-
pont és Egészségügyi Alapellátási Köz-
pont valamennyi idõsklub, a bentlakásos
intézmények és a házigondozói körzet
ellátottai számára.

Kirándulás, közös fõzés, advent, kará-
csony, anyák napja, illetve minden évben
közösen ünneplik az idõsek napját az orosi
szociális intézmény lakói a Herman Ottó
iskola, illetve a Nefelejcs Óvoda gyereke-
ivel. Szeptember végén az idõsek napja
adott alkalmat köszöntõkre. „Önmagát
becsüli meg minden nemzedék azáltal, ha
tudomásul veszi, a világ nem vele kezdõ-
dött...” – hangzik az idézet Sütõ András-
tól, mely arról szól, hogy az idõsebb kor-
osztály tudása, tapasztalata, bölcsessége,
óriási támaszt jelent számunkra, a fiatalab-
baknak, fontos részei õk az életünknek –
mondta az ünnepségen Nagyné Hermá-
nyos Zsuzsa, a központ igazgatója.

Támaszt, biztonságot
jelentenek

– Vannak olyan értékek, amelyek mellé
sosem lehet kérdõjelet tenni, az egyik ilyen,
hogy szépkorú társaink a támaszt, a szere-
tetet, a biztonságot jelentik nekünk. Köszön-
jük azt az áldozatos munkát, mely lehetõ-
vé tette, hogy a most aktív generáció tagjai
tanulhatnak, dolgozhatnak és gyarapodhat-
nak – szólt köszöntõjében dr. Szabó Tün-
de, Nyíregyháza országgyûlési képviselõ-
je, kormánybiztos. Az Orosi Idõsek Klubja
intézményvezetõje tájékoztatott arról, hogy
telt ház van a 20 férõhelyes bentlakásos in-

tézményben, 30-an látogatják az idõsek
klubját, illetve 65 idõs embert látnak el a
házi segítségnyújtás orosi gondozói körze-
tében. – Mi nagyon sokat kaptunk az idõ-
sektõl. Olyan generáció vagyunk, akik so-
kat dolgoznak a gyerekeikért, az unokáikért,
de õk a háború után felépítettek egy or-
szágot. Nagy szükség van rájuk azért is,
hogy átadják a hagyományokat, hogy azt
meg tudjuk õrizni, és mi is tovább tudjuk
majd adni – nyilatkozta Ráb Jánosné.

Ellátásokkal gondoskodik
az önkormányzat

Alap- és szakosított ellátásokkal gon-
doskodik az idõsekrõl a nyíregyházi ön-
kormányzat. A bentlakásos intézmények
mellett sikeres a jelzõrendszeres segítség-
nyújtás, a házi gondozás és a nappali el-
látás. Az orosi lakóotthon mellett a Pacsir-
ta utcán is elérhetõ a férõhely, melyre saj-
nos hosszú a várólista. Ezen túl 10 ággyal
mûködteti a fogyatékos személyek ottho-
nát az Ószõlõ utcán a szociális ágazat.
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Gõzerõvel zajlik az élet a Móricz Zsigmond Színház-
ban. A Nagyszínpad, a Krúdy Kamara és a Bárány Frigyes
Stúdió mellett a Szindbádban és a Bencs Villában is vár-
ják a közönséget. Ez utóbbi, a Sóstói úti létesítmény ok-
tóberben két izgalmas zenei programot is kínál.

A villában 10 kicsi bûnjelet mutat be nekünk Kiss Esz-
ter Júlia és Tar Dániel október 20-án,
majd Apa kalapjával vár bennün-
ket István István 28-án. Az elsõ
est címe Dés László és
Bereményi Géza Férfi és Nõ
címû albumáról lehet ismerõs,
melyet eredetileg Básti Juli és
Cserhalmi György tolmácsolá-
sában hallottunk, a második egy
Cseh Tamás és Bereményi Géza
szerzeményé.

T. D.: – Ami minket illet, a zenés est öt-
lete egyrészt a színház zenei vezetõjétõl, Tamás Attilától,
másrészt Esztertõl származik, aki nagy rajongója Dés Lász-
ló munkásságának. Õ javasolta Dés dalait, amelyek közül
néhányhoz kötõdöm én is, hiszen énekeltem õket a ka-
posvári egyetemen, vizsgán is, illetve a Móricz (F)Actorban.
Dés nagyon szépen boncolgatja a nõ és a férfi (szerelmi)
kapcsolatát.

– Dés-estre készülhetünk?
K. E. J.: – Nem kifejezetten, bár mostanában nagy ra-

jongója vagyok szerzeményeinek. Alapvetõen azért tet-
szenek, mert egy-egy kapcsolat sokféle szituációit vázol-
ják fel, nemcsak nagy szerelmeket, nemcsak nagy drámá-
kat, hanem ezeknek mindenféle színes változatait. Bár még
nem vagyunk középkorúak, férj, feleség vagy szülõ, de
azért van fogalmunk arról, miképp gondolkoznak. Dés
dalai ráadásul magyar szöveggel születtek meg, így közel
állnak a mi valóságunkhoz. Musicalekbõl is éneklünk
majd, felvetõdött A Notre Dame-i toronyõr, a Mamma Mia,
a Moulin Rouge és mások is.

T. D.: – Élõzenés est lesz, Tamás Attila és Horányi Ta-
más kísér minket zongorán, jómagam olykor gitározok.

Tíz kicsi bûnjel és Apa kalapja októberben a Bencs Villában
Dés László szerzeményeivel és Cseh Tamás dalokkal készülnek a Móricz Zsigmond Színház színmûvészei

Most a legfontosabb a dalok kiválasztása, az est ritmusá-
nak, ívének megteremtése. Szóba került az is,
hogy a dalok között néha elhangozzanak
saját történetek, és esetleg rövid irodalmi
szövegek.

– Nekem tetszik az elképzelés. Ez itt
most a marketing helye: lehet így beha-
rangozni: szerelmes est a Bencs Villá-
ban?

T. D.: – Igen, nagyon úgy néz ki.
Adott egy lány és egy fiú elõadó. Ilyen-
kor talán önkéntelenül is e témával kap-
csolatos dalokat választunk. Legalábbis több-
nyire. Mert lehet, hogy elhangzik például egy Szabó
Balázs szerzemény, az õ számait is sokszor énekeltem.

– Mit gondolsz, mi lehet a titka az Apa kalapja címû
Cseh Tamás-estetek töretlen közönségsikerének?

István István: – Cseh Tamás és Bereményi Géza szer-
zeményeit – még Erdélyben élve – a ’70-es évek
végén, a ’80-as évek elején jómagam is nagyon
sokat hallgattam, hihetetlen módon megérin-
tettek. Tamás egyfajta Tinódi Lantos Sebes-
tyénje volt annak a korszaknak, melynek
minden jellemzõjét, minden betegségét,
fájdalmát, örömét, abszurditását beleírták
a dalokba, így annak a generációnak,
amelynek tagjai hallgatták ezeket, nagyon-
nagyon sokat jelentettek.

– De vajon mit jelenthetnek a mai fiatal-
ságnak, akik nem Cseh Tamáson nõttek fel?

– Õszintén? Nem tudom. Tulajdonképpen nem is
gondolkodtam el azon, ha fiatal közönség ülne be, ne-
kik mondana-e valamit. Attól félek, hogy nem, mert ezek
a dalok elsõsorban szövegközpontúak, s mint ahogy az
elõbb is mondtam, egy bizonyos korra és egy bizonyos
életérzésre reflektálnak, ettõl a kortól és ettõl az életér-
zéstõl a mai fiatalság nagyon távol áll. Természetesen
vannak olyan szerzemények is, amelyek nem feltétlenül
társadalmi tükörként funkcionálnak, hanem gyönyörû,

– Mit vártok az esttõl?
T. D.: – Van egy vízióm. Elképzelésem szerint iszo-

nyat színes lesz, és biztosan mindenki megtalálja
a neki való dalokat. Úgy kezeljük, mint egy szín-
házi elõadást, és akkor sikeres lehet. Bízom
benne.

K. E. J.: – A zenés elõadások fõleg, de álta-
lában véve a színház nagyon jó tud lenni arra,
hogy egyfajta megoldást adjon vagy utat mu-

tasson. Mivel minél többféle viszonyt szeret-
nénk megmutatni, ezért remélem, hogy úgy

mennek el az emberek, hogy mindenki talált leg-
alább egy dalt, ami ha nem is megoldásként, de felis-

merésként szolgál a saját életére, amit majd beépíthet a
jövõben.

bensõséges érzelmeket tolmácsolnak. Mint a Fehér ba-
bák, a volt szerelmek siratása, vagy a volt szerelmekre
való emlékezés. Én csak olyan dalokat válogattam a

mûsorba, amelyek annak idején személyesen meg-
érintettek. Ezeken kívül is nagyon sok jó van

persze, de a mûsoridõ véges. Kiválasztot-
tam vagy ötvenet, majd menet közben sze-
lektáltam. A rendszerváltás elõttieket tar-
tottam meg, azok az érdekesek számom-
ra. Tamásnál nem is a zene az elsõdle-
ges, hanem a szöveg, a mondanivaló. És
az valóban egy letûnt korról szól.

A dalok nem egy az egyben úgy hang-
zanak el, mint annak idején Cseh Tamá-

séktól, áthangszereltük picit a mi szánk ízére,
a mi ízlésünkre, megpróbáltuk gazdagítani, hatáso-

sabbá, szebbé tenni.
– Cseh Tamás újragondolva?
– Igen. De ezzel nem bántunk senkit, Tamást sem. Mint

ahogy az õ késõbbi lemezein már változatosabb hang-
szerelésben szólalnak meg dalai. A fõvárosban is rendre
rendeznek Cseh Tamás-emlékesteket, ezeken ugyancsak
teljesen áthangszerelve hangzanak el. Bízom benne, hogy
közönségünk ezúttal is szeretni fogja.

(Szerzõ: Kováts Dénes)



NYÍRERDÕ 2023. október 9.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

13

15. alkalommal rendezte meg a NYÍRERDÕ Napot a
Nyíregyházi Erdészet és a Pál Miklós Erdészeti Erdei Is-
kola. A jubileumi rendezvény az Erdõk Hetéhez kapcso-
lódott, a nap során a családokat erdészeti és va-
dászati kiállítás, madárgyûrûzés, kézmûves
mesterségek seregszemléje, erdei játszótér
és bábszínház is várta.

Megtelt az Erdei Tornapálya szeptember
utolsó napján. A 27. Erdõk Hete jelmonda-
ta így hangzott: Fedezd fel az erdõt az er-
dészekkel! A résztvevõket az erdészeti társa-
ság vezérigazgatója köszöntötte.

Vigyázzanak az erdõre
Hidas Tibor elmondta, a nap célja kettõs, egyrészt az

erdõ szépségeit szeretnék bemutatni, másrészt felhívni a

Jubileumi NYÍRERDÕ Nap:
megtelt az Erdei Tornapálya

figyelmet az erdészek munkájára. Azt kérte a jelenlevõk-
tõl, hogy hétköznapokon is menjenek ki a Sóstói-erdõbe,
és az erdészekkel együtt vigyázzanak rá. – Ez a legfonto-

sabb jeles napunk, hetünk, amikor kicsit magunkra
irányítjuk a figyelmet, az erdészek munkájának

fontosságára, és erre a páratlan természeti szép-
ségre. Nyíregyházán ez természetesen a Sós-
tói-erdõ, ahol olyan programokat állítottunk
össze, melyek megmutatják, mit ad nekünk
az erdõ és mitõl más, mint bármilyen egyéb
élettér – mondta el Tölgyfa Gábor, a NYÍRER-

DÕ Nyírségi Erdészeti Zrt. mûszaki vezérigaz-
gató-helyettese.

Már fiatalon szeressék a természetet
A NYÍRERDÕ rendezvényén fontos szerepet kaptak a

gyermekek, hiszen céljuk, hogy már egészen fiatalon

megismertessék és megszerettessék velük a természetet. –
Ha már gyerekkorban megszerettetjük az erdõt a lakos-
sággal, akkor talán jobban elvárhatjuk azt, hogy õk felnõtt
korban, és az õ gyerekeik is az erdõhöz közelebb kerülje-
nek. Az erdészek munkája nem annyira ismert a társada-
lomban, ezen hivatott változtatni az Erdei Iskola Program
is, ami több évtizede zajlik Magyarországon, itt, Nyíregy-
házán is a Pál Miklós Erdészeti Erdei Iskolában. Fontos,
hogy már kicsi korukban megismertessük az erdõ szépsé-
gével és az erdészek munkájával a gyerekeket – emelte ki
Tölgyfa Gábor.

Futottak, fûrészeltek
Az ovisok számára meghirdetett Süni futáson, illetve a

2023 méteres NYÍRERDÕ futáson rajthoz állók száma
meghaladta a 400-at. A futóversenyen legtöbb tanulót
indító oktatási intézmény, a Petõfi Sándor Általános Is-
kola 100 ezer forintos fásítási ajándékot kapott. A tom-
bolán pedig 10 mázsa tûzifát is kisorsoltak. A program
részeként Dávid Gábor, a magyar fakitermelõ válogatott
tagja tartott látványos motorfûrészes bemutatót, a látot-
takat Kozák András kommentálta. Nyomon követhették
azt is, hogy készül rönkbõl láncfûrész segítségével erdei
kisállat.
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Nemzetközi meccsel indítják a szezont
a röplabdások

A Kaposvárt 3-2-re legyõzte, a Békéscsabától pedig 3-
1-re kikapott a Fatum Nyíregyháza Békéscsabán, a
Boraqua Kupán. Tomás Varga vezetõedzõ szerint sokat
lépett elõre az együttes.

– Sokkal jobb szájízzel tértünk most haza a tornáról,
mint amilyen legutóbb, a hazai rendezésû Fatum Kupa
után volt, amikor még voltak elemek, amik nem mûköd-
tek – mondta Tomás Varga vezetõedzõ.

„Jó csapatmunkát láttam”

– Az elmúlt idõszakban sokat dolgoztunk ennek a kija-
vításán, és úgy látom, léptünk elõre. Mindkét mérkõzésen
nagyon erõs ellenfelünk volt, de jó csapatmunkát láttam a
lányoktól. Kevesebb volt a hiba, és ez volt a kulcseleme
annak, hogy most jobban szerepeltünk. Most nem szabad
megállni, a hetet alaposan megnyomtuk, hiszen a kupa
után nem volt mérkõzés, majd jöhet a Challenge Kupa
találkozó Spanyolországban.

„Egy csapat született”

Békéscsabán mindkét mérkõzés szoros volt, és hátrány-
ban sem adták fel a lányok. – Azt mondtam a lányoknak
az elsõ meccs után, hogy úgy érzem, egy csapat született.
A Kaposvár ellen összeálltak, egymásért harcoltak, és két
szettes hátrányból fordítottak, nem hagyták, hogy a KNRC
simán nyerjen. A taktikai elemeket, amiket menet közben
kértünk, és a váltásokat jól megvalósították, és lecsökkent
a hibaszám, ami döntõ volt. Erre kell alapozni a jövõben
– tette hozzá a Fatum trénere.

Spanyolországban kezdenek

A héten már jön a nemzetközi kupamérkõzés Spa-
nyolországban. Október 10-én utazik a csapat, és 11-
én lép pályára. Várhatóan a kupameccsen Carabali
még nem játszhat, õ a jövõ héten érkezik Magyaror-
szágra.

Hazai sikerek
A Magyar Ökölvívó Szakszövetség és a Nyíregyházi

Box Club szervezésében rendezték a Junior és Ifjúsági
Ökölvívó Magyar Bajnokságot a Continental Arénában.

Komoly összecsapásokat láthatott a kilátogató közön-
ség négy napon keresztül. Közel 100 egyesület 300 ver-
senyzõje érkezett az eseményre. Jelen volt Gedó György
olimpiai bajnok, kétszeres Európa-bajnok, és Kovács
Richárd is, aki kvalifikálta magát a 2024-es olimpiára. 
A házigazda Nyíregyházi Box Club 27 versenyzõvel
indult a megmérettetésen, míg az NYVSC Big Boxing
három ökölvívója lépett a kötelek közé.

A Nyíregyházi Box Club eredményei:

Junior Nõi 42 kg Ancsák Mónika ezüstérem
Junior Férfi 63 kg Katona Dávid ezüstérem
Ifjúsági Nõi 50 kg Bojti Gréta ezüstérem
Junior Férfi +90 kg Bodnár Csaba aranyérem
Ifjúsági Férfi 71 kg Mocsár Renátó bronzérem
Ifjúsági Nõi 48 kg Tergalecz Virág ezüstérem
Junior Nõi 50 kg Baranyi Vanda bronzérem
Ifjúsági Férfi 92 kg Poczkodi Alexander bronzérem
Junior Férfi 46 kg Orosz Dominik bronzérem

NYVSC-Big Boxing eredményei: 

Petrimán Patrícia junior 46 kg 1. hely
és az OB legjobb junior nõi ökölvívója különdíj.
Kiss Sándor ifjúsági 57 kg 2. hely.
Cseszlár Attila ifjúsági 67 kg 5. hely.
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Megyei Jogú Város Közgyûlése

FELHÍVÁS
Tisztelt Városlakók!

Nyíregyháza Megyei Jogú Város Közgyûlése rendelet-
ben szabályozza „Nyíregyháza Városért” „Bencs Kál-
mán Díj” adományozásának rendjét.

A Nyíregyháza Városért Bencs Kálmán Díj emlékérem
magyar és nem magyar természetes személyeknek (to-
vábbiakban: személyek) adományozható Nyíregyházán,
illetve Nyíregyházáért az adott évben kifejtett kimagas-
lóan eredményes tevékenységük elismeréseként.

Az emlékérmet – amely a decemberi közgyûlésen ke-
rül átadásra – egy évben legfeljebb három személynek
lehet odaítélni.

Az adományozást bármely természetes vagy jogi sze-
mély kezdeményezheti.

A javaslatokat az önkormányzat által alapított kitünte-
tések rendszerérõl és azok adományozásának rendjérõl
szóló 5/2016. (II. 26.) számú önkormányzati rendelet-
ben meghatározott nyomtatványon kell benyújtani 2023.
október 31. napjáig Nyíregyháza Megyei Jogú Város pol-
gármesteréhez (4400 Nyíregyháza, Kossuth tér 1.).

A nyomtatvány megtalálható a www.nyiregyhaza.hu,
valamint a varoshaza.nyiregyhaza.hu  honlapokon, illet-
ve személyesen átvehetõ Nyíregyháza Megyei Jogú Vá-
ros Polgármesteri Hivatal fõportáján (Nyíregyháza, Kos-
suth tér 1. sz.).

Megyei Jogú Város Közgyûlése

FELHÍVÁS
Tisztelt Városlakók!

Nyíregyháza Megyei Jogú Város Közgyûlése „Nyíregy-
háza Város Nívódíja” elnevezéssel kitüntetést alapított.

A kitüntetés a városban hosszabb ideje eredménye-
sen tevékenykedõ olyan jogi vagy természetes személy-
nek adományozható, amely vagy aki tevékenységével je-
lentõsen hozzájárult Nyíregyháza város gazdasági életé-
nek fejlõdéséhez.

A kitüntetést évente a decemberi közgyûlésen egy sze-
mély vagy szervezet kaphatja.

A kitüntetés adományozását bármely természetes vagy
jogi személy kezdeményezheti.

A javaslatot az önkormányzat által alapított kitün-
tetések rendszerérõl és azok adományozásának rend-
jérõl szóló 5/2016. (II. 26.) számú önkormányzati ren-
deletben meghatározott nyomtatványon kell benyúj-
tani 2023. október 31. napjáig Nyíregyháza Megyei
Jogú Város polgármesteréhez (4400 Nyíregyháza, Kos-
suth tér 1.).

A nyomtatvány megtalálható a www.nyiregyhaza.hu,
valamint a varoshaza.nyiregyhaza.hu  honlapokon, illet-
ve személyesen átvehetõ Nyíregyháza Megyei Jogú Vá-
ros Polgármesteri Hivatal fõportáján (Nyíregyháza, Kos-
suth tér 1. sz.).

Képviselõi fogadóóra

Dr. Ulrich Attila
(1. sz. vk. önk. képviselõje)

fogadóórát tart.
Idõpont: október 10., 17.00 óra.

Helyszín: Luther utca 3., Fidesz Iroda.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Idõsek Akadémiája...
...2023. õszi rendezvénysorozat.
Október 12. 14.00 óra: Petõfi Sándor irodalmi sokszí-

nûsége. Elõadó: dr. Murányiné Csorba Zsuzsanna mester-
pedagógus, középiskolai tanár.

Helyszín: Nyíregyházi Szociális Gondozási és Egész-
ségügyi Alapellátási Központ, Nappali Ellátó Központ, Õz
u. 16.

Hívõnek lenni egy kereszténység
utáni korban

Meghívott elõadók: Nagypál Szabolcs római kato-
likus teológus, jogász, az MCC Jogi Iskolájának veze-
tõje; Fenyves Krisztián római katolikus teológus, az
MCC PhD Program résztvevõje.

Idõpont: október 12. 17.00 óra. Helyszín: MCC
Nyíregyházi képzési központ (Kálvin tér 4-5.).

Az eseményen történõ részvétel ingyenes, azonban
minden esetben regisztrációhoz kötött. Regisztráció:
https://feliratkozas.mcc.hu/.../hivonek-lenni-egy...

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

A csodálatos világ
Kiállítás környezetünk védelmében. A kiállítás ideje

alatt két ízben is kínálnak alkalmat a közönséggel való
személyes találkozásra és kézmûves foglalkozásra az új-
rahasznosítás jegyében. Október 20-án és 27-én 15.00–
18.00 óráig, amikor az egyesületek tagjai által készített
környezetbarát termékekbõl is lehet válogatni.

Megnyitó: október 17. 17.30-tól. Megtekinthetõ: no-
vember 2-ig. Helyszín: Váci Mihály Kulturális Központ.

Teremtésvédelem – elõadás
A Keresztény Értelmiségiek Szövetségének Nyíregyhá-

zi Csoportja október 17-én 17.00 órakor elõadást szervez
„..., hogy mûvelje és õrizze.” – Teremtésvédelem  cím-
mel a Szent Imre Katolikus Gimnázium (Nyíregyháza,
Ungvár sétány 19.)  dísztermében. Elõadó: Fekete András
görögkatolikus parókus.

Beszélgessünk régi idõkrõl
Tavasszal nagy sikerrel bonyolította  le a  Nyíregyházi

Városvédõ  Egyesület 4 részbõl álló sorozatát Beszélges-
sünk régi idõkrõl címmel. Megígérték, hogy õsszel foly-
tatják. Újabb 4 rész következik tehát októberben és no-
vemberben, mindig kedden, és 15 órai kezdéssel. A hely-
szín változatlanul a Burattino Bábszínház elõadóterme (a
Korzó Bevásárlóközpont 2. emeletén). A belépés díjtalan.

Október 10-én  Szemerey Ádám, a MÁV vasútépítõ
mérnöke tart elõadást Nyíregyháza és a vasút címmel.

Október 24-én Kéry Péter Megyei Prima díjas alkotó
Reng a föld, morajlik címû, 1956-os helyi vonatkozású,
kb. 90 perces dokumentumfilmjét vetítik le, majd a ren-
dezõ-operatõrrel beszélgetnek.

November 7-én  Urbán Teréz, a Nyíregyházi Városvé-
dõ Egyesület alelnöke Botlatókövek Nyíregyházán cím-
mel a holokauszt helyi emlékeirõl beszél.

November 21-én  Ilyés Gábor helytörténész  zárja az
elõadássorozatot Eltûnt épületek nyomában 2. címmel.
○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Szépkorúak Akadémiája

Öregedés Mûvészete Program 2023 – a Kelet-Ma-
gyarországi Szépkorúak Akadémiájának ismeretter-
jesztõ elõadássorozata.

Október 11. 15.00 óra: Madách Imre és Illyés Gyula
emlékezete. Elõadó: dr. Karádi Zsolt PhD – fõiskolai
tanár. Helyszín: Váci Mihály Kulturális Központ.

Vasútmodell Kiállítás
H0-s mozdonyok, vonatok, szerelvények robognak

végig a mûvelõdési ház nagytermében. Sok új jele-
net, érdekesség is helyet kap a miniatûr világban.

Idõpont: október 14-én 9.00–18.00 óra, 15-én 9.00–
16.00 óra. Helyszín: VOKE Vasutas Mûvelõdési Ház
és Könyvtár.
○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

In illo tempore
Krámli Márta szobrászmûvész, egyetemi oktató és
Támuly Zsuzsanna szobrászmûvész kiállítása.
Megnyitó: október 9. 16.00 óra.
Megtekinthetõ: november 8-ig. Helyszín: Móricz Zsig-
mond Megyei és Városi Könyvtár.

Nélküled... arab földön
Balla M. Anna kötetének bemutatója.
Idõpont: október 10. 16.00 óra. Helyszín: Móricz Zsig-
mond Megyei és Városi Könyvtár.

Tájak, hangulatok
Dr. Dobány Zoltán festménykiállítása. A tárlat a ter-
mészet és az emberi lélek kölcsönhatását mutatja be
egyedi és elbûvölõ mûvészeti alkotásokon keresztül.
Megtekinthetõ: október 15-ig. Helyszín: Alvégesi Mû-
velõdési Ház.

A kör szélén
László B. Irén verseskötetének bemutatója. Beszélge-
tõtárs: Abonyiné Antal Anna ny. könyvtárostanár. Köz-
remûködik: a Móricz Zsigmond Kulturális Egyesület
énekkara.
Idõpont: október 17. 16.00 óra. Helyszín: Móricz Zsig-
mond Megyei és Városi Könyvtár.

Pásztorok világa
Pásztorforgatag a Sóstói Múzeumfaluban október 14-

én 9.00 órától.
Program: 9.00 Kapunyitás. 10.00 Kalamajka Bábszín-

ház. 11.00 Hortobágyicsikós-bemutató. 11.30 Pásztortánc-
bemutató és bojtáravatás a jánkmajtisi portán. 12.00 II.
Nyírségi Csergetés Mussó László vezetésével. 12.30
„Enyém az egész határ...” – Barsi Csaba elõadása. 13.30
Pásztortánc-bemutató és bojtáravatás a jánkmajtisi por-
tán. 14.30 A Debreceni Népi Együttes mûsora. 15.00 Tánc-
ház. 17.00 Kapuzárás.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○
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○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Elõbb csapatkórház, majd laktanya,
végül iskola

A lovassági laktanyában elszállásolt ezred számára
egy csapatkórház felépítésérõl is döntöttek a város 1891.
évi március 20-i közgyûlésén. A rendelkezésre bocsá-
tott telek nagysága miatt a Tokaji
út mellett a May Adolf-féle olaj-
ütõ malom építményeit kisajátí-
tották és lebontották. A csapatkór-
ház 1920 nyarától kórházlakta-
nyaként mûködött tovább. A Hon-
véd utcai volt huszárlaktanya mel-
lett ide vezényelték a magyar ki-
rályi 12. gyalogezred parancsnok-
ságát és a II. zászlóaljat. A ké-
sõbbiekben a laktanya mindhá-
rom épületét tiszti lakásokká ala-
kították át.

A város tulajdonát képezõ laktanyákat és a csapat-
kórházat 1925-ben egy vegyes bizottság 40 évre áten-
gedte a katonai kincstárnak azzal, hogy a kincstár bért
nem fizet, de az átvett épületeket rendbe hozatja és a
továbbiakban a saját költségén tartja fenn. A városi
közgyûlés határozata alapján 1926. szeptember 22-én
alá is írták a 40 éves bérleti szerzõdést.

1926 tavaszán az a hír járta, hogy a csapatkórházat
visszaállítanák. A hírt azonban dr. Karácson István tá-
bornok-orvos cáfolta azzal, hogy a kórház szanálásának

okai még fennállnak, vagyis a városban olyan kevés a
katonaság, hogy számukra külön kórházat fenntartani a
súlyos gazdasági viszonyok között lehetetlenség. A

könnyebb betegeket ellátják a ka-
szárnyákban levõ gyengélkedõ
osztályokon, míg a súlyosabbakat
pedig a város civil kórházában
ápolják.

1933-ban azt szerették volna,
ha az épület visszakerül a város
tulajdonába, és benne modern jár-
ványkórházat alakítanak ki. Végül
a gyõri program meghirdetése
(1938) után mind a huszárezred-
nél, mind a lovasdandárnál erõs
fejlesztés indult meg, és az utób-

bi részeként Nyíregyházán állították fel a 3. gépvonta-
tású könnyû tüzérosztályt, amelyet a kórházlaktanyá-
ban helyeztek el Tarcsay Adolf ezredes parancsnoksága
alatt.

A város 1947-ben a kórházlaktanya Tokaji út mellet-
ti épületét kertészeti középiskola részére engedte át.
Ma az Árok utca 53. sz. alatti Inczédy György Szak-
képzõ Iskola és Kollégium kezelésében áll az épület.


